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عارف نه ، لاریجانی می آید
گرچه تا انتخابات مجلس قریب به دو ســال زمان باقی اســت اما به نظر می رسد اصولگرایان از هم 
اکنون رقابت درون اردوگاهی را شــروع کرده انــد، به طوری که پیش بینی ها حکایت از یک رقابت 
چهار ضلعی میان اصولگرایان حکایت می کند.سیدحسین نقوی حسینی در گفتگو با نامه نیوز درباره 
آغاز رقابت های سیاســی برای انتخابات مجلس گفت: کم کم فضای سیاسی برای انتخابات مجلس 
آماده می شــود. برخی احزاب و گروه ها از همان سال گذشته کمیته های انتخابات خود را فعال کرده 
اند بنابراین از امســال فعالیت های برای انتخابات مجلس آینده شروع می شود.وی افزود: با توجه به 
استقرار دولت سیزدهم، قطعا یک جریانی با رویکرد حمایت از دولت وارد صحنه انتخابات مجلس می 
شــود و در مجموع شاهد یک رقابتی سه ضلعی میان اصولگرایان، اصلاح طلبان و اعتدالیون خواهیم 
بود. اصولگرایان قطعا یک جبهه تشکیل خواهند داد و برنامه های خود را تجمیع خواهند کرد، از این رو 
یک فهرست از جریان اصولگرایی بیرون می آید.این فعال سیاسی اصولگرا یادآور شد: انتخابات مجلس 
آینده شدیدا تحت تأثیر موفقیت یا عدم موفقیت دولت آقای رئیسی خواهد بود. یعنی اگر دولت بتواند نظر 
مردم را جلب کند و نشان دهد قادر است خدمات خوبی را به جامعه ارائه کند، قطعا مردم در انتخابات 
مجلس به سمت اصولگرایان گرایش پیدا خواهند کرد اما اگر دولت موفق نشود و نتواند تحولات خوبی 
را رقم بزند، طبعا جریان رقیب در رقابت سیاسی پیش رو نقش پررنگتری را بازی خواهد کرد.وی ادامه 
داد: آقای علی لاریجانی و جریان همسو با او اعم از برخی اصلاح طلبان و برخی اصولگرایان می توانند 
یک جریان قابل رقابت تشکیل دهند. آقای لاریجانی بعد از انتخابات ریاست جمهوری مواضع قوی و 
اصولی را اتخاذ کرد و در عرصه سیاسی نیز فعال است.این نماینده ادوار اظهار کرد: تقریبا در بین عامه 
مردم نیز نوعی بازگشــت به آقای لاریجانی را شاهد هستیم. مردم آقای لاریجانی را فردی منطقی و 
توانمند می شناسند که می توانند منشأ تحولاتی در کشور باشد. همچنین نیروهای سیاسی نزدیک به 
آقای لاریجانی این روزها خیلی در عرصه رســانه فعال هســتند و به نقد دولت و مجلس می پردازند.
وی افزود: اصلاح طلبان نیز ساختار تشکیلاتی خودشان را برای انتخابات مجلس مشخص کردند و به 
نظر می رسد یک جوانگرایی را در دستورکار دارند، یعنی قرار نیست دوباره آقای عارف بیاید سرلیست 
جریان اصلاحات شود. شواهد و قرائن نشان می دهد که یک تحولی در جریان اصلاحات در حال وقوع 
اســت. البته هنوز مشخص نیســت اصلاح طلبان در نهایت پشت چه چهره ای قرار می گیرند.رئیس 
ستاد انتخابات تهران سعید جلیلی در سال 92 درباره کاندیداتوری او برای انتخابات مجلس گفت: آقای 
جلیلی اصلا مدعی چنین موضوعی نبوده و نیســت. او حتی بعد از انتخابات ریاست جمهوری در هیچ 
مسئولیتی حضور پیدا نکرد. آقای جلیلی یک منش خاصی دارد و به نظر نمی آید او بخواهد به صحنه 
انتخابات 1402 بیاید تا برای ایجاد جریانی در مجلس، سرلیست قرار بگیرد.نقوی حسینی درباره رقابت 
لاریجانی و قالیباف در انتخابات مجلس افزود: چنین تحلیلی دارم. آقای قالیباف رئیس مجلس است و 
قطعا برای مجلس آینده برنامه و طراحی دارد بنابراین قطعا مدعی است. در مجموع ما شاهد یک رقابت 

سه ضلعی خواهیم بود.

بین الملل

برکناری عمران خان شرط اصلی آمریکا برای 
پاکستان است

تحولات پاکستان به سرعت در حال رخ دادن است. ساعاتی پس از انحلال مجلس ملی پاکستان، وزیر 
کابینه پاکستان در بیانیه ای اعلام کرد که عمران خان رسماً از سمت نخست وزیری این کشور برکنار 
شده است. با این حال، عمران خان تا زمان انتصاب نخست وزیر موقت در این سمت باقی خواهد ماند. 
برخلاف همیشــه فعلا ارتش این کشور نقشی در ناارامی ها ندارد اما مخالفان عمران خان دیگر او را 
شایسته اداره پاکستان نمی دانند. عمران خان معتقد است که مخالفانش از غرب خط و مشی می گیرند. 
او به تازگی با ساخت یک پایگاه نظامی از سوی امریکا در پاکستان مخالفت کرده و حاضر به محکوم 
کردن حمله روسیه به اوکراین نشده بود. اعضای پ ارلمان و نایب رئیس آن، از سوی عمران خان متهم 
شده اند که در همراهی با توطئه خارجی با محوریت آمریکا، دنبال برکناری او هستند. اتهامی از سوی 
دولت آمریکا رد شده است. اما نخست وزیر پاکستان معتقد است که حتی جانش هم در خطر افتاده است.
ماشــاالله شاکری سفیر سابق کشورمان در پاکســتان در مورد تحولات اخیر این کشور در گفت وگوبا 

خبرآنلاین:
در یک هفته اخیر اوضاع در پاکستان به شدت بهم ریخته است. پیش از این هم شاهد مخالفت برخی 
از گروه های سیاسی با عمران خان بودیم اما اینبار به نظر می رسد که اوضاع جدی تر از گذشته است 
و مخالفان دیگر حاضر نیستند این راگبی باز سابق را در راس امور ببیند. چرا مخالفت با عمران خان تا 

این حد بالا گرفته است؟
عمران خان چهره نوظهوری در عرصه سیاسی پاکستان است و هم چنان که تاریخ گذشته این کشور 
نشان می دهد چرخه قدرت همیشه در دست حزب مردم به رهبری خاندان بوتو و حزب مسلم لیگ به 
رهبری نواز شریف بوده است. دوره های ده ساله کودتا هم وجود داشته که ارتش حاکمیت را بر عهده 
می گرفته. اما در انتخابات سه سال پیش عمران خان با حزب تحریک انصاف پاکستان برنده انتخابات 
شد. در عین حال چون اکثریت کامل را برای تشکیل دولت نداشت ائتلافاتی با چند حزب کوچک به 
خصوص از بلوچستان این کشور، ایجاد کرد و اکثریت پارلمانی را به دست اورد. عمران خان برخوردار از 
حمایت ارتش هم بود. گاهی اوقات در این کشور ارتش به صورت اشکار و گاهی غیر اشکار به عرصه 
می آید. در این مدت عمران خان با چند مشکل رو به رو شد. یکی بحث تورم اقتصادی بود که باعث 
نارضایتی مردم شــد و دوم این که نتوانســت سهم کافی برای ارتش در نظر بگیرد و به نظر می رسد 
که ارتش تا حدودی ناراضی از این وضع است. موضوع سوم هم این بود که جناح مخالف توانستند با 

یکدیگر علیه عمران خان توافق کنند.
این برای اولین بار اســت که پاکستانی ها قصد داشــتند از طریق نظام پارلمانی رای عدم اعتماد را از 
مجلس درخواست کردند. این در تاریخ پاکستان سابقه ندارد. این اولین حرکت دموکراتیکی بود که برای 
برکناری نخست وزیر انجام می شد. قرار بود که دیروز در مجلس رای گیری صورت بگیرد ولی اوضاع 
به تلاطم افتاد و پارلمان منحل شد.مخالفان عمران خان که تا این اندازه مخالفت با عمران خان را پیش 
برده و مدعی شده اند که اگر جلسه دیروز تشکیل می شد حتما برکناری نخست وزیر رای می آورد، چه 
کسانی هستند و ضریب نفوذ آنها در جامعه پاکستان به چه اندازه است؟ دو حزب قوی در پاکستان وجود 
دارد. یکی حزب مردم که رهبری آن را بیلاوال بوتو زرداری به عهده دارد و قدرت بســیاری داشــته و 
کرسی در مجلس دارد. حزب دیگر مسلم لیگ نواز است که رهبری آن را در مجلس شهباز شریف دارد. 
این دو حزب  150 کرسی از 332 کرسی را در پارلمان پاکستان دارد. یک حزب دیگر هم هست که ام 
ام ای خوانده می شود که مولانا فضل الرحمان رهبر آن بوده و 14 کرسی دارد. فضل الرحمان سخنگوی 
این اپوزیسیونی است که علیه عمران خان فعالیت می کنند. البته اپوزیسیون یک دست نیست. متشکل  
از چندین حزب اســت که همگی با عمران خان به مخالفت برخواسته اند. یکی از دلایل موفقیت این 
گروه های مخالف همبستگی و تشکیل یک ائتلاف است که همه علیه عمران خان متحد شده اند. اما 
اینکه این اتحاد نیروهای مخالف یک موضوع درون زا در داخل پاکستان است مورد بحث است. اینکه 
گــروه های مخالف ائتلاف کنند و بخواهند عمران خان را برکنار کرده و انتخابات مجدد برگزار کنند، 
همیشه در پاکستان وجود داشته. این که واقعا با این شتاب اتفاقات افتاده موضوعی است که پشت پرده 
این حرکت را برملا می کند.عمران خان معتقد است که این اتفاقات توطئه امریکا، غرب و دستگاه های 
اطلاعاتی غربی است. این ادعا تا چه اندازه می تواند درست باشد؟ من اخیرا شاهد بودیم که او به ایجاد 
یک پایگاه نظامی از سوی امریکا در پاکستان اعتراض کرد و اجازه چنین کاری را نداد و همچنین حاضر 
به متهم کردن روسیه در حمله به اوکراین نشد. این موارد تا چه اندازه ممکن است با اتفاقات اخیر مرتبط 
باشد؟این موارد به شدت در پاکستان مطرح است. گفته می شود که سفیر پاکستان در امریکا را فراخوانده 
انــد و گفته اند که عمران خان باید کنار برود چون امریکا نمی تواند با او کار کند و اگر این حرکت به 
نتیجه برسد، ما کماکان با پاکستان کار خواهیم کرد. اما اگر برخلاف این جلو برود و عمران خان کماکان 
در قدرت بماند، راه ما جدا خواهد شد. این را هم عمران خان ادعا کرده و هم برخی از روزنامه ها اینطور 

نوشته اند. این ادعای جناح حاکم وجود دارد که دست خارجی در ایجاد نابه سامانی در کار است. 
اما در سطح جنوب اسیا هندی ها هم روسیه را برای حمله به اوکراین محکوم نکرده و گفته اند که ما 
از روســیه نفت خواهیم خرید و روابط خود را کاهش نخواهیم داد. اما امریکایی ها به هندی ها حرف 
محکمی نزدند. انچه در روز حضور عمران خان در مســکو اتفاق افتاد که همزمان با روز حمله ارتش 
روسیه به مسکو بود، از قبل تعیین شده بود و کسی هم تقاضایی برای لغو آن نداشت. روسای کشورها 
از ماه ها قبل برنامه سفرهای خود را تعیین می کنند. بنابراین عمران خان هم نمی توانست این سفر 
را لغو کند و شاید هم اطلاع دقیقی از تصمیم روسیه نداشت. البته که پاکستان یکی از شرکای روسیه 
در اسیاســت اما ارتباطات و اتصالات دیگر کشورهای این منطقه هم با جنوب روسیه کم نیست. تنها 
یک کشور در این منطقه روسیه را محکوم کرد. این دلیل نمی شود که به خاطر سفر رسمی دولتی به 
مسکو یا متهم نکردن حمله روسیه، مورد غصب قرار بگیرد.امریکایی ها در پاکستان پایگاه های مخفی 
و اشکاری از گذشته تا به امروز داشته اند. انها مایل به گسترش حضور خود در پاکستان بوده اند و من 
فکر می کنم، یکی از دلایلی که می شود گفت برخی از جریانات نسبت به این موضوع سکوت کرده 

اند همین است که از طرف امریکایی ها به آنها گوشزدهایی شده است.

سخنگوی روزات امور خارجه :

از خواسته هایمان کوتاه نمی آییم
ســخنگوی روزات امور خارجه کشــورمان 
تصریح کرد: کارنامه دیپلماسی در سالی که 
گذشت در حوزه خنثی سازی تحریم و تامین 
منافع مــردم، ارتقای تجارت و مراودات اعم 
از نفتی و غیر نفتی کارنامه قابل قبولی است.
سعید خطیب  روزنامهصبح امروز،  گزارش  به 
زاده سخنگوی روزات امور خارجه کشورمان 
در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران ضمن 
تشریح گاه شمار سیاست خارجی در هفته ای 
که گذشــت، در پاســخ به ســوال خبرنگار 
خبرگزاری صداوسیما درباره ارزیابی کارنامه 
سیاست خارجی در سال 1400 گفت: کارنامه 
دیپلماسی در سالی که گذشت در حوزه خنثی 
ســازی تحریم و تامین منافع مردم، ارتقای 
تجارت و مــراودات اعم از نفتی و غیر نفتی 
و تامین نیاز های اولیه مــردم کارنامه قابل 

قبولی است.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شده از سوی 
وزارت امــور خارجــه برای تامین واکســن 
کرونا، گفت: اگر ســفارت خانه های ما وسط 
میدان قرار نمیگرفتند، تامین صد ها میلیون 
دز واکسن ممکن نبود. سعی کردیم صنعت 

توریسم برگردد.
خطیب زاده با اشــاره به بیــش از 2.5 برابر 
شــدن روابط با همســایگان اظهار داشت: 
چارچــوب ایجــاد روابط تــاب آور خارجی 
چارچوبی بــود کــه وزارت خارجه پیگیری 

کرد و در شــش ماه دوم سال نتایج موفقی 
داشت؛ در حوزه رفع تحریم ها ماه ها مذاکره، 
ده ها جلســه در وین صد ها جلسه در ایران 

برگزار شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد که 
در ســال 1400، سیاست خارجی متوازن در 

دستور کار بوده است.
خطیب زاده: توافق در دســترس است؛ اگر 
آمریــکا بداند که ما از خطــوط قرمزمان نه 
رد می شــویم و نه از خواســته هایمان کوتاه 

می آییم
خطیب زاده درباره توقــف در مذاکرات وین 
با اشاره به اینکه متاســفانه کل یک توافق 
گروگان مســائل حزبی و داخلی آمریکا شده 
و دولت بایــدن همان رویکــردی را پیش 
می گیرد که منجر به شکســت بســیاری از 
توافقات بین المللی شــده است یعنی منوط 
کردن یک توافق بین المللی به زدو بندهای 

داخلی.
وی با اشاره به اینکه توافق برجام و قطعنامه 
2231 چارچــوب بحث اســت و در همین 
چارچوب دولت بایدن باید تصمیم سیاســی 
خود را بگیرد، اظهار داشــت: آمریکا مسؤول 
توقف امروز مذاکرات و طولانی شدن آن در 

روزهای آتی است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه ادامــه 
داد: راه حــل در کاخ ســفید اســت. باید به 

خواســته های معقول ایران کــه مورد تایید 
اعضای 1+4 اســت، پاسخ منطقی بدهد که 
ما آمادگی داشته باشــیم به وین بازگردیم. 
توافق بســیار در دسترس اســت اگر آمریکا 
بداند و یقین داشــته باشــد که ما از خطوط 
قرمز خود نه رد می شویم و نه از خواسته های 

خود کوتاه می آییم.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه دربــاره 
موضوعات باقیمانــده در مذاکرات وین هم 
گفت: اینگونه نبوده که ما منطقه را به برجام 
متصل کنیم. انتقاع ایــران از برجام مطابق 
نص توافق و قطعنامه 2231 ماموریت اصلی 
وزارت خارجه اســت. در گام هــای پایانی، 
آمریکا تلاش می کند انتفاع چرخه اقتصادی 
ایــران و انتفاع ما از ابعــاد مختلف برجام را 

مانع شود.
وی افزود: ما در نقطه ای هســتیم که دولت 
بایدن می خواهد میــراث ترامپ را طی کند 
یا به عنوان یک دولت نیمه مســئول عمل 
و توافق انجام شــود. بازیگــران بین المللی 
می بیننــد دولت بایدن همان مســیر دولت 

قبلی را می رود.
خطیب زاده بیان کرد: تحریم های غیرقانونی 
و یکجانبه جزء رویه های عادی  آمریکا شده 
و باورش شــده اســت که پلیس دنیاست و 
قوانین داخلی این کشــور قوانین بین المللی 
اســت. گردن کشــی و زیاده خواهی جواب 

نمی دهد.
خطیب زاده:باید تلاش کنیم افغانستان از 

دوران گذار عبور کند
سخنگوی وزارت خارجه درباره موضع ایران 
در خصوص مســائل پیش آمده برای زنان و 
دختران افغانســتانی از سوی هیئت حاکمه 
این کشور گفت:  افغانستان امروز با مشکلات 
زیادی روبرو اســت؛ دختران، زنان، کودکان 
و مردان و تمامی اقشــار مردم افغانستان در 

فشار و سختی هستند.
وی ادامــه داد: آقــای امیرعبداللهیــان در 
ملاقات ها در ســومین اجلاس کشــورهای 
همسایه افغانســتان در چین اعلام کرد که 
پذیرفته نیســت حقوق اولیه دختران و زنان 

افغانستان برای تحصیل نادیده گرفته شود.
آقــای خطیب زاده با اشــاره به اینکه هیأت 
حاکمه سرپرســتی افغانستان باید مسؤولیت 
پذیر باشــد، افزود: همه بایــد تلاش کنیم 
افغانســتان از دوران گذار عبور کند. اجلاس 
همســایگان افغانســتان در چیــن یکی از 
موضوعات مهم آن »مردم: افغانستان بودند. 
برای ایران مردم افغانســتان اولویت هستند 
و از همین باب اســت که در میانه زمستان 
افغانســتان تلاش کردیم سوخت  ســخت 
را برســانیم و بازارچه های مرزی باز بماند. 
آمادگــی داریــم هر گونه کمکی اســت به 

افغانستان داده شود.

وی در پاسخ به سؤالی درباره اظهار نظر یک 
نماینده مجلس درباره دسترســی به متنی از 
مذاکرات وین گفت: وزارت خارجه متعلق به 
این جریان یا آن جریان نیســت. هم وزارت 
خارجه آنهایی است که موافق توافق هستند 
و هم وزارت خارجه آنهایی اســت که شاید 

موافقِ توافق نباشند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه بــا تاکید بر 
اینکه وزارت خارجه مسئولیت قطعی در حفظ 
و صیانت از منافع مردم دارد و وزارت خارجه 
دستگاه حاکمیتی است، افزود: روابط دولت و 
مجلــس و روابط وزارت خارجه و مجلس در 
بســیاری از ابعاد در مسیر همکاری هستند. 
شورای عالی امنیت ملی راهبری مذاکرات را 
دارد در این شــورا رئیس مجلس و در کمیته 

هسته ای حضور دارد.
آقای خطیب زاده با اشاره به اینکه، اگر امروز 
پافشــاری ما بر حقوق و منافــع ملت نبود 
شــاید توافق نیم بنــدی، ماه ها قبل حاصل 
می شد، افزود: همه را دعوت می کنم خوانش 
غیرگزینشــی )از مذاکرات( داشــته باشند. 
جلســات منظــم و خصوصــی و عمومی با 
حضور نمایندگان مجلس داریم و همه قابل 
طرح در همه جلسات بوده و هست و پاسخ ها 
داده شده اســت. بیان بیش از این، جزییاتی 
از توافــق و مذاکرات را علنــی می کند که 

خواست ما در مذاکرات نیست.

سیاست داخلی

پوشش مردان فوتبالیست طوری است که باید از چشم خانم ها دور باشد
محمدتقــی رهبر٬ عضو جامعه روحانیت مبارز و امــام جمعه موقت اصفهان:در 
موضوع ورود خانم ها به ورزشگاه نمی توانیم به سادگی این مجوز را صادر کنیم. 
به هرحال پوشش مردانی که فوتبال بازی می کنند٬ طوری است که از نظر اسلام 
باید از چشــم خانم ها دور باشــد.البته از آنجایی که نهی از منکر نباید دلیلی بر 
انزجار مردم از دین باشد٬  می توانیم با اتخاذ تدبیری کاری کنیم که زنان هم به 

ورزشگاه بروند و هم به گناه نیفتند./خبرآنلاین

علم الهدی: اگر فردی به قصد لذت به چهره مکشوفه یک زن نگاه کند و یا 
به صوت و لحن زنانه او گوش دهد، عمل او مشمول تجاوز است

ســیداحمد علم الهدی، امام جمعه مشــهد:دامنه تجاوز جنســی بسیار فراتر از 
محدوده ای اســت که امروزه مورد تلقی عموم مردم است؛ زیرا مبتنی بر کلام 
نورانی وحی در قرآن کریم، لذت جویی اســاس بی عفتی اســت، گفت: بر این 
اســاس، فراتر از مبادرت به آمیزش حتی اگر فردی به قصد لذت جویی به چهره 
مکشوفه یک زن نگاه کند و یا به صوت و لحن زنانه او گوش فرا دهد، عمل او 
مشمول تجاوز است.در مفهوم رعایت حجاب و پوشش در افراد، متاسفانه امروزه 
نگرش عمده جامعه بلافاصله به سمت حفظ حجاب در جامعه متمرکز می شود 
درحالی که افزون بر جامعه، افراد حتی در خانه خود نیز باید مقید و ملتزم به حیا 
و عفت باشند و به طور مثال، این مصداق کامل بی حیایی است که زن و شوهر 

حریم شخصی خود را در پیشگاه فرزندان نادیده می گیرند./حوزه نیوز

اعزام متخصصان ایرانی دور زدن تحریم ها به روسیه!
روزنامه کویتی الجریده مدعی شــد که یک منبع آگاه در ایران گفته که تهران 
25 کارشــناس ایرانی از وزارت صمت و متخصصان در زمینه مکانیزم های دور 
زدن تحریم ها را برای ارائه مشاوره به همتایان روس خود به روسیه اعزام کرده 
اســت.بنا به گفته این منبع آگاه، مسکو خواستار دریافت اطلاعات فنی و دقیقی 
از تجربــه ایرانی ها در دور زدن تحریم ها و زندگی با تحریم ها طی چهل ســال 

شده است./ایلنا

ترقی : فشار مجلس به تیم مذاکره ، قدرت چانه زنی را افزایش می دهد 
حمیدرضا ترقی، فعال سیاسی اصولگرا:انتقادات برخی نمایندگان مجلس از تیم 
مذاکره کننــده ایران در وین تناقضی با مطالبــات عمومی در زمینه برجام ندارد.
مردم و به تبع آن نمایندگان مجلس شــورای اسلامی باید مطالبات صددرصدی 
خود از تیم مذاکره کننده را به صورت شــفاف انتقال دهنــد تا اگر آقای باقری 
نتواســت تمامی خواســته های مردم را دنبال کند، حداقل تا هشــتاد درصد از 
خواســته های مردم در برجام را محقق کند.نماینــدگان منتقد تیم مذاکره کننده 
در ویــن که دلایــل مخالفت خود با روند مذاکرات را از پشــت تریبون مجلس 
مطــرح می کنند، نیت بدی ندارند و تلاش می کنند مطالبات عمومی از مذاکرات 
را به گوش تیم »باقری کنی« برســانند.دیگر کسی نمی تواند جلوی فروش نفت 
ایران و انتقال ارز به داخل کشــور را بگیــرد، تنها موضوع باقی مانده ممانعت از 
ســرمایه گذاری در داخل ایران اســت که همین موضوع نیز با توافقات شــکل 
گرفته با روســیه و چین جبران خواهد شــد.مردم به نتایج برجام دل نبندند. اگر 
مردم احساس کنند که دیگر نباید امیدی به برجام داشته باشند، قطعا یک رونق 

اقتصادی در کشور رخ خواهد داد./قرن نو

دستور دادند نانوایی های بربری در ماه رمضان تعطیل شود!
عضو شــورای شهر ماکو در آذربایجان غربی: یکی از نهادها در شهرستان ماکو 
دســتور داده چون نان بربری نماد صبحانه است، در ماه رمضان در شیفت صبح 
باید تعطیل باشند.روز گذشــته دادستان کل کشور اعلام کرد که با روزه خواری 
در ملاءعــام باید برخورد کرد و در نامه ای به فرمانده نیروی انتظامی نیز برخورد 
با روزه خواران ابلاغ شــد، اما ظاهرا این دستور، برای برخی بسیار خوش آمده و 
تا بالاترین حد آن پیش رفته اند؛ چنانچه خبرهای از شهرســتان ماکو رسیده که 
نشــان می دهد نانوایی های بربری با ابلاغیه ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
اســتان، در شــیفت صبح در ماه رمضان تعطیل شــده اند، چراکه نان بربری در 

شهرهای آذری نماد صبحانه است

اعتراض نماینده مجلس به گسترش »کشف حجاب برخی خانم های 
معلوم الحال«

جعفر راســتی، نماینده مردم شبســتر در مجلس:برخی از مجریان صداوسیما و 
هنرپیشه های مطرح در سطح جامعه علنا به اسلام و خون جوانان این مرز و بوم 
دهن کجی می کنند و هر روز شاهد کشف حجاب برخی خانم های معلوم الحال 
هستیم. تا کی این وضعیت ادامه خواهد داشت؟تا کی این وضعیت ادامه خواهد 

داشت؟ چرا در گزینش آنها قبل از معروف و الگو شدن دقت نمی کنید؟/ایسنا

نماینده مجلس در دفاع از طرح صیانت: بسترسازی حمله تروریستی به 
مجلس در فضای مجازی انجام شده بود

محمدجواد عســکری نماینده داراب در مجلس:بسترسازی برای انجام اقدامات 
تروریستی در مجلس و در مراسم رژه در اهواز در فضای مجازی انجام شده بود 
از این تجربه و تجربیات دیگر به ما گوشــزد می کند که هرچه زودتر نســبت به 

قانونمند کردن فضای مجازی در کشور اقدام کنیم./ایرنا

تذکر نمایندگان مجلس به وزیر ارتباطات درباره سرعت پایین اینترنت
عضو هیأت رئیسه مجلس، تذکرات کتبی نمایندگان به مسئولان اجرایی کشور 
را قرائت کــرد. تذکر مرتضی محمودوند نماینده خرم آبــاد و 22 نماینده دیگر 
به وزیر ارتباطات درباره رســیدگی به بی توجهی مخابرات و پوشــش اینترنت 
در مناطق محروم لرســتان. تذکر مهدی شــریفیان نماینده تهران به همراه 32 
نماینده دیگر به وزیر ارتباطات درباره ضرورت پاسخگویی درباره قطع اینترنت و 

کاهش سرعت آن در نقاط کشور و ضرورت به روزرسانی زیرساخت ها.

تذکر نماینده مجلس: استیضاح وزرای کار و صنعت با ۵۵ امضا تقدیم شده 
اما اعلام وصول نمی شود

سید ناصر موسوی لارگانی صبح امروز )دوشنبه، 15 فروردین ماه( در جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی به هیئت رئیسه مجلس درباره استیضاح 
وزیران کابینه دولت سیزدهم، گفت: استیضاح دو وزیر که به امضای 55 نماینده 
مجلس رســیده، تقدیم شده، اما اعلام وصول نمی شود؛ یکی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و دیگری وزیر صنعت، معدن و تجارت اســت که ما درخواســت 
اجرای آیین نامه برای استیضاح این دو وزیر را داریم. وی تصریح کرد: همچنین 
بنده ســؤالی از وزیر تعاون داشته ام و مدت هاست که اعلام وصول شده، اما در 
دســتورکار قرار نمی گیرد، بنابراین خواهشمند است این موارد برای رسیدگی در 

دستورکار مجلس لحاظ شود. نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشــان کرد: به من گفته اند نامه استیضاح وزیر بهداشت توسط نمایندگان 

امضا شده، بنابراین خواهشمند است هیئت رئیسه به این موارد رسیدگی کنید.

بهشتی پور: انتظارات امثال نبویان از برجام دست نیافتنی است
یک کارشناس سیاســت خارجی گفت: در خصوص مساله احیای برجام واقعیت 
این اســت که ما انتظاراتی داریم که برای مثال از زبــان آقای نبویان، نماینده 
مجلس بیان شده که دست نیافتنی است اما عدم تحقق آن را به گردن تیم آقای 
ظریف می اندازند و چقدر ســاده انگارانه اســت که فکر کنیم تغییر افراد، رویکرد 

کشور در قبال موضوعات را تغییر می دهد.

عرب سرخی: بعضی ها می خواهند به بهانه اصلاح قانون اساسی نقش 
مردم را کمرنگ کنند

یک فعال سیاســی اصلاح طلب تاکید کرد: کسانی در پی اصلاح قانون اساسی 
هستند که قصد دارند ریاست جمهوری انتخاباتی را کنار بگذارند و نظام پارلمانی 
را شــکل دهند. اگر ما به سمت نظام پارلمانی برویم باتوجه به این که ما امروز 
یک مجلس کم خاصیت داریم قطعا این مجلس کم خاصیت یک نخست وزیر کم 

خاصیت انتخاب می کند که نفعی برای مردم ندارد.

واکنش به آتش زدن الِمان میدان مرجعیت در قم
رئیــس مرکز فقهی ائمه اطهــار)ع(، با محکوم کردن آتــش زدن الِمان میدان 
مرجعیت در قم گفت: روشــن است این عمل بســیار مذبوحانه و بزدلانه ای که 
المــان امام راحل و آیت الله بروجــردی را در میدان مرجعیــت آتش زدند، کار 
مردم نیســت، بسیار واضح است این یک کار ســازماندهی شده از بیرون کشور 
اســتوآیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی درابتــدای درس خارج فقه خود خطاب 
به دشــمنان خاطرنشان کرد: این کاری که می کنید که اگر 500 سال پیش بود 
شــاید اثر می کرد ولی الان دیگر این کارها در اراده  ملت تزلزلی ایجاد نمی کند 
و اینها کشــف از این می کند که شــما خیلی درمانده اید، و در مورد این انقلاب 

خیلی بیچاره شدید.
وی افزود: مزدورانی هستند که در ازای گرفتن پول اگر بگویند قرآن را هم آتش 
بزنید آتش می زنند چرا که اینها دنبال گرفتن پول هستند و آنهایی هم که سبب 
هســتند و اینگونه افعال را طراحی می کنند، فکر می کنند به خیال خام خودشان 
بــا یک آتش زدن تزلزلی در انقــلاب یا در اعتقادهای مردم به وجود می آید، در 

حالی که اینها امام، انقلاب و مردم را نشناختند.

واکنش یک مقام وزارت خارجه به تصمیم طالبان برای ممنوعیت کشت 
خشخاش

دســتیار وزیر امور خارجه به تصمیم طالبان در مورد ممنوعیت کشت خشخاش 
در افغانستان واکنش نشان داد.

ســید رســول موســوی در صفحه توییتر خود در این ارتباط نوشت : » اجرایی 
شدن ممنوعیت کشت خشخاش در افغانستان آثار اقتصادی، سیاسی و اجتماعی 

عمیقی در این کشور و اقتصاد سیاه جهان خواهد داشت.
در 32سال گذشــته فقط یکبار که رهبر وقت طالبان کشت خشخاش را ممنوع 
کرد تولید تریاک به حداقل)200تن( رسید. در حالیکه همیشه تولید تریاک رو به 

افزایش و هزاران تن بوده است .«

در حاشیه
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افزایش جریمه بکارگیری اتباع غیرمجاز

واردات دارو تا پایان سال نصف می شود

جریمه بکارگیــری اتباع بیگانه غیرمجاز بابت 
هــر روز بکارگیری ۶9۶ هــزار و ۶25 تومان 
اعلام شد؛ این رقم در مقایسه با سال گذشته 

250 هزار تومان افزایش را نشان می دهد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایســنا، در حالی که سال گذشته جریمه به 
کارگیری اتباع غیر مجاز خارجی بابت هر روز 
اشــتغال، 442 هزار و 580 تومان بود این رقم 
از سوی اداره کل اشتغال اتباع خارجی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای ســال جدید،  
۶9۶ هــزار و ۶25 تومان اعلام شــده و 254 
هزار تومان نسبت به سال گذشته بیشتر شده 

است.
برابــر مــاده 120 قانــون کار، اتبــاع بیگانه 
نمی توانند در ایران مشــغول بکار شــوند مگر 
آنکه دارای روادید ورود با حق کار مشــخص 
بوده و مطابق قوانین و آیین نامه های مربوطه، 

پروانه کار دریافت کرده باشند.
آنطور که مدیرکل اشتغال اتباع خارجی وزارت 
کار گفته تعیین مبلغ جریمه بر اســاس مصوبه 
شورای عالی کار در خصوص حداقل دستمزد 

سال 1401 صورت می گیرد.
به گفتــه وی این میزان جریمــه در صورت 
تکرار تخلف، دو برابر خواهد شــد و در صورت 
این جریمــه، کارفرما  از پرداخت  اســتنکاف 
مطابــق با مــاده 181 قانــون کار به محاکم 

قضایی معرفی می شود.
مطابق با بند ج ماده 11 قانون تنظیم بخشی از 
درآمدهای دولت، هر کارفرمایی که به صورت 
غیرمجاز از نیروی کار خارجی اســتفاده کند یا 
در مشــاغلی به جز شغل تعیین شده در پروانه 

کار اقدام کند، به 5 برابر حداقل دستمزد برای 
هر روز اشتغال جریمه می شود.

با توجه به مصوبه شورای عالی کار که حداقل 
دستمزد روزانه امســال را یک میلیون و 393 
هزار و 250 ریــال )139 هزار و 325 تومان( 
تعیین کرده اســت، مبلغ جریمه بابت هر روز 
اشــتغال غیر مجاز اتباع خارجی به میزان پنج 
برابر حداقل دستمزد روزانه و معادل ۶ میلیون 

و 9۶۶ هزار و 250 ریال خواهد بود.
در صورت خــودداری کارفرمایان از پرداخت 
جریمه مقرر در این بند، بر اساس ماده )181( 
قانون کار مصوبــه 29 آبان ماه 13۶9 مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام تعقیــب کیفری به 

عمل خواهد آمد.
به موجب ماده 181 قانون کار بکارگیری اتباع 
بیگانه فاقد مجــوز کار در واحدهای کارگاهی 
ممنوع است و صراحتا اعلام شده کارفرمایانی 
که اتباع خارجی غیر مجاز و فاقد پروانه کار یا 
اتباعی که پروانه کار آنها منقضی شــده است 
را در کاری غیر از آنچه در پروانه کارشان ذکر 
شــده اســت بپذیرند یا در مواردی که رابطه 

استخدامی تبعه بیگانه با کارفرما قطع می شود، 
مراتب را به وزارت کار اعلام نکنند برابر قانون 
به مجازات حبــس از 91 تا 180 روز محکوم 

می شوند.
وزارت کار پیش از این سامانه تلفنی 021۶3۶9 
را جهت ارائه شــکایات و گزارش های مردمی 
در خصوص اشــتغال و بکارگیــری نیروهای 
خارجــی غیر مجاز توســط کارفرمایان اعلام 
کرده بود. این اقدام وزارت کار در راستای جلب 
مشــارکت مردمی برای صیانت از نیروی کار 
ایرانی و برخورد با کارفرمایان متخلفی اســت 
کــه در بکارگیری نیروی کار مورد نیاز از اتباع 

غیرمجاز استفاده می کنند.
به گزارش صبح امروز، کارشناســان معتقدند 
کارفرمایانــی که برای فــرار از پرداخت حق 
بیمه و به دلیل ارزان بودن نیروی کار خارجی 
آنها را بــه خدمت می گیرنــد، موجب از بین 
رفتن فرصت های شــغلی برای جویندگان کار 
و نیروهــای کار داخلــی می شــوند و از این 
طریق فعالیت های اقتصادی را تحت تاثیر قرار 

می دهند.

معاون وزیر صمت گفت که هدف وزارت صمت کاهش 50 
درصدی ارزبری در این حوزه تا پایان سال است.

بــه گزارش روزنامــه »صبح امــروز« و به نقل از ایســنا، 
محمدمهدی برادران در حاشیه مراسم تفاهم نامه همکاری 
مشترک در راســتای ارتقا صنعت غذا و دارو با ستاد توسعه 
زیســت فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
اظهار کرد: پیرو نامگذاری امســال، اولین جلسه کاری وزیر 
صمت با مجموعه معاونت علمی ریاست جمهوری برگزار شد 
و در آن جلسه مکلف شــدیم تا شاخص های صنعتی شدن 
تولید دانش بنیان و شاخص های دانش بنیان شدن تولیدات 

صنعتی را به عنوان دو راهبرد اصلی دنبال کنیم.
وی با بیــان اینکــه ارزش واردات ســالانه دارو حدود دو 
میلیــارد دلار اســت، تصریح کرد: با همــکاری با برخی از 
پتروشــیمی ها و ســرمایه گذاری های انجام شــده در حوزه 
داروهای بیوتکنولوژی و  همچنین همکاری سه جانبه وزارت 
بهداشــت، سازمان غذا و دارو و دفتر صنایع غذایی و دارویی 
وزارت صمت، واردات دارو می تواند تا 50 درصد، معادل یک 

میلیارد دلار کاهش یابد.
برادران با بیان اینکــه بازارهای منطقه ای و بازارهای خوبی 
در ســطح جهان برای داروهای با کیفیت ایرانی وجود دارد، 

اظهــار کرد: با توجه به اینکه تاکنــون ارز 4200 تومانی به 
دارو اختصاص می یافت ترجیح بــر این بود که این ارزبری 

برای مصرف داخلی باشــد. اما با توجه به حذف ارز ترجیحی 
و اعمــال آن به روش های دیگر می تــوان از ظرفیت تولید 

دارویی کشور در بازاریابی صادراتی نیز استفاده کرد.
بــه گفتــه وی در تفاهــم نامــه ای بیــن وزارت صمت و 
ســازمان غذا و دارو مقرر شــده هزینه های تحقیق و توسعه 
تا هفت درصــد در قیمت گذاری محصولات  اعمال شــود 
کــه این مهم کمــک می کنــد واحدهای صنعتــی هزینه  
بیشــتری را جذب نیروهــای دانش بنیــان کنند. همچنین 
 مقــرر شــده از ظرفیــت شــهرک های صنعتی اســتفاده 

شود.
همچنین مصطفی قانعی، دبیر ستاد توسعه زیست فناوری نیز 
در این نشســت از پایه گذاری  برای کاهش واردات انسولین 
و پلاسما خبر داد و گفت: هماهنگی های لازم با پتروشیمی 
هلدینگ خلیج فارس و شــرکت های تولیدکننده مواد اولیه 
و همچنیــن واحدهای تولیــد بیوتکنولــوژی برای کاهش 
واردات انسولین و پلاسما انجام شده که در انسولین به نتایج 

سریع تری رسیده است.
وی موضــوع کاهــش قاچاق معکــوس دارو را نیز از دیگر 
موارد این تفاهم نامه دانســت و اظهار کرد: قاچاق معکوس 
دارو حــدود 400 تــا ۷00 میلیون دلار اســت که با اجرای 
این تفاهم نامه می خواهیــم این رقم را به 400 میلیون دلار 

برسانیم تا تراز مثبت ایجاد شود.

تامین ارز به بیش از ۵۷ میلیارد دلار رسید
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد: تامین 
ارز در سال 1400 با افزایش 5۷ درصدی 
در مقایسه با ســال 1399 به بیش از 5۷ 

میلیارد دلار رسید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، علی صالح آبادی با تاکید بر اینکه 
وضعیت بازار ارز کشــور مطلوب، روان و 
متعادل اســت، گفت: تامین ارز انجام شده 
در سال 1399 مجموعا 3۶.5 میلیارد دلار 

بوده است اما این رقم در سال 1400 به بیش از 5۷ میلیارد دلار افزایش یافت.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین با اشاره به افزایش بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور 
تاکید کرد: مجموع عرضه ارز توسط صادرکنندگان در سامانه نیما در طول سال 1400 نیز 29 
میلیارد و 300 میلیون دلار بود که از رشد ۶۶ درصدی نسبت به سال 1399 برخوردار است. 
صالح آبادی ضمن تشــریح تحولات بازار ارز کشــور در سال گذشــته افزود: میزان خرید و 
فروش اسکناس دلار در بازار متشکل معاملات ارزی با افزایش 1۷۶ درصدی در سال 1400 
در مقایسه با سال 1399 به رقم  یک میلیارد و ۶94 میلیون دلار رسید. نرخ اسکناس دلار در 

این بازار در ابتدای دوره 24.۷54 تومان و در پایان دوره 24.814 تومان بود. 
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، خرید و فروش اسکناس یورو نیز در بازار متشکل معاملات 
ارزی در ســال 1400 در مقایسه با سال 1399 با افزایش 18۶ درصدی به رقم 299 میلیون 
یورو رسید. این میزان در سال های 1398 و 1399 به ترتیب 8 و 80 میلیون یورو بوده است.

صالح آبادی با بیان اینکه میانگین نرخ دلاری معاملات در ســامانه نیما در ابتدای دوره سال 
1399 با رقم  13.818 تومان آغاز شــده و این رقم در پایان دوره این سال به رقم 23.023 
تومان رسیده است،  افزود: این در حالی است که میانگین نرخ دلاری معاملات در سامانه نیما 
در ابتدای ســال 1400 با رقم 23.200 تومان شــروع و با میانگین معاملات 23.891 تومان 

به پایان رسیده است.

  تکذیب کمبود شیرخشک نوزاد در کشور

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد کمبود شیرخشــک در کشور را تکذیب کرد و 
گفت: قیمت این محصول از تیرماه سال گذشته هیچ تغییری نداشته است.

بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقــل از مهر، هانی تحویــل زاده، رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد در واکنش به مباحث مطرح شــده مبنی بر کمبود و افزایش 
قیمت این محصول، گفت: مباحث مطرح شــده در این زمینه مبهم است و مشخص نیست 
که درباره شیرخشــک رگولار )شیرخشــک معمولی برای نوزادان سالم( صحبت می شود یا 
شیرخشک رژیمی )شیرخشکی که برای نوزادان مبتلا به آلرژی یا مشکلات خاص( مد نظر 
اســت یا اینکه صحبت از شیرخشک متابولیک اســت که برای برخی کودکان و افرادی که 

نمی توانند پروتئین مصرف کنند، استفاده می شود.
وی اضافه کرد: سال گذشته 35 میلیون عدد شیرخشک رگولار در کشور تولید و 50 میلیون 
عدد از این محصول در بازار توزیع شــده که بخشــی از این کالا از ذخایر دو سال قبل بوده 

است.
تحویل زاده تاکید کرد: بنابراین در حوزه شیرخشک معمولی هیچ مشکلی وجود نداشته است.
وی با بیان اینکه در حوزه تولید شیرخشــک رژیمــی در مقاطعی به دلیل عدم تخصیص به 
موقع ارز مشــکلاتی ایجاد شــد، گفت: با این حال به دلیل اینکه برندهای مختلفی این نوع 

شیرخشک را تولید می کنند کمبود تولید در برخی از برندها جبران می شد.
تحویل زاده درباره تولید شیرخشــک متابولیک نیز گفت: تولید شیرخشک متابولیک در دنیا 
بســیار کم است که ما هم این نوع شیرخشــک را وارد می کنیم که میزان واردات آن نیز در 
سال بین 2 تا 3 هزار عدد است ضمن اینکه در دنیا نیز حدود دو شرکت این نوع شیرخشک 

را تولید می کنند.
تحویل زاده قیمت هر قوطی شیرخشــک را بیــن 28 تا 42 هزار تومان اعلام و اضافه کرد: 
قیمت شیرخشک نوزاد تیرماه 1400 بین 8 تا 12 درصد افزایش داشته و بعد از آن هیچ گونه 

افزایش قیمتی در این حوزه اتفاق نیفتاده است.

  وام ازدواج فعلا ۷۰ میلیون تومان است
در حالی کــه بــه تازگــی بانک 
مرکزی از ابلاغ بخشنامه پرداخت 
بــا  میلیونــی   120 ازدواج  وام 
وثایقی ســهل تر به شبکه بانکی 
از  خبر داده اســت، اعلام برخی 
بانک هــا حاکی از آن اســت که 
فعلا بخشنامه جدید ابلاغ نشده و 
مبلغ وام ازدواج همان ۷0 میلیون 

تومان است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقل از ایسنا، مبلغ وام ازدواج 
بر اساس قانون بودجه امسال به 

120 میلیون تومان با دوره بازپرداخت 10 ساله افزایش پیدا کرد و این وام برای زوج های زیر 
25 سال نیز 150 میلیون تومان شد.

در این زمینه، بانک مرکزی در 10 فروردین اعلام کرد که بخشنامه اعطای تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج را با وثایقی سهل تر به شبکه بانکی ابلاغ کرده و طبق این بخشنامه، بانک ها 
باید مبتنی بر اعتبارســنجی متقاضیان، حداکثر با اخذ سفته از متقاضی و یا یک ضامن معتبر 

به پرداخت تسهیلات اقدام کنند.
بدین منظور، مشــاهدات میدانی از برخی شعب بانک ها در سطح شهر حاکی از آن است که 
هنوز بخشــنامه بانک مرکزی درباره پرداخت وام ازدواج برای امسال ابلاغ نشده و مبلغ این 

تسهیلات فعلا همان ۷0 میلیون تومان است.
همچنین، مسئول شعب یکی از بانک ها اعلام کرد که سایت برای ثبت نام وام ازدواج از سوی 
بانک مرکزی هنوز باز نشــده اســت، بنابراین فعلا امکان پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 

ازدواج در سالجاری وجود ندارد.
علاوه بر این، بانک ها به این موضوع که قرار اســت در ســالجاری مبلغ وام ازدواج به 120 
میلیون تومان افزایش یابد، اشاره کردند اما طبق گفته مسئولین شعب هنوز بخشنامه مربوطه 

ابلاغ نشده است.
این در حالی است که در بخشنامه بانک مرکزی تأکید شده بود، ترتیبی اتخاذ شود تا حداکثر 
ظرف مدت یک هفته از تاریخ وصول این نامه، موضوع به واحدهای اجرایی ذیربط در سراسر 

کشور ابلاغ و یک نسخه از ابلاغیه مربوطه به این بانک ارسال شود.

خبر

بلاتکلیفی واردات خودرو!
حذف حکم مربــوط بــه  واردات ۷0 هزار 
خــودرو شــخصی از متن نهایــی  بودجه 
ســال 1401، با واکنش های زیادی مواجه 
و پرســش های متعددی با این مضمون که 
»چرا این مصوبه برداشــته شد؟« را مطرح 
کرد. چرا که صاحبنظران این حوزه معتقدند 
با ایــن اتفاق تکلیف اقدام برای شکســتن 
انحصار خودروســازهای داخلی همچنان در 

هاله ای از ابهام خواهد ماند.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« مجلس 
در آخرین روز کاری خود در ســال گذشــته 
)25 اســفند 1400( ایرادات شورای نگهبان 

به لایحه را بررسی و رفع کرد.
ایرادات بند الحاقی تبصره 7

یکی از ایــرادات مربوط به بنــد الحاقی به 
تبصــره ۷ درباره واردات خــودرو بود. متن 
مصوبه مجلــس در روز 25 اســفند 1400 
اینگونه بود: »به دولت اجازه داده می شــود 
در ســال 1401 با رعایت سیاست های کلی 
نظام و با شرایط ذیل نسبت به صدور مجوز 
واردات خودرو توســط بخش خصوصی اعم 
از اشــخاص حقیقی و حقوقی با اخذ حقوق 
ورودی کــه بــه تصویب مراجــع ذی ربط 
می رســد، اقدام و درآمد ناشــی از آن را به 
حســاب درآمــدی ردیف جدول شــماره 5 
این قانون نزد خزانه داری کل کشــور واریز 

نماید.«
شــرایط واردات نیز شــامل: » 1- ضوابط 
واردات خــودرو و روش تامین ارز توســط 
دولت تعیین می شــود. 2- قیمت خودروی 

وارداتی ســواری تا ســقف معادل 25 هزار 
یورو می باشــد. 3- حجم موتور خودرو کمتر 
از 2500 سی سی باشــد. 4- عدم آسیب به 
تولید داخلی و بازار ارز با تشخیص دولت 5- 

شرایط رقابتی رعایت شود.« می شد.
اقلام وارداتی نیز عبارت است از: » 1- تعداد 
50.000 دســتگاه خودرو سواری و 20.000 
دستگاه خودرو سواری دوگانه سوز )هیبریدی 
و برقی( 2- تعداد 10.000 دستگاه کامیون، 
تریلی، تریلی یخچال دار و کشنده 3- تعداد 
10.000 دســتگاه اتوبوس برون شــهری و 
درون شهری 4- تعداد 1.000 دستگاه واگن 
و واگن یخچال دار 5- تعداد 5.000 دستگاه 
ماشین آلات سنگین معادن و راه سازی اعم از 

نوساخت یا حداکثر پنج سال ساخت«
حذف واردات خودروی سواری از متن 

نهایی بودجه
در این خصوص ایرنا نوشــت: اما در قانون 
بودجه که از سوی رئیس مجلس ابلاغ شده 
این بند، دســتخوش تغییراتی شده و موارد 
مربــوط به واردات خودروی ســواری حذف 

شده است.
علــت تغییر متــن بودجه پــس از تصویب 
نمایندگان مجلس، این اســت که در زمان 
رفع ایرادات شورای نگهبان به بخش واردات 
خودرو، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در 
صحن علنــی مجلس توضیــح داد که این 
موضوع مورد ایراد مجمع تشخیص مصلحت 

نظام نیز قرار گرفته است.
قالیبــاف در جلســه علنی مجلــس به طور 

تلویحی از نماینــدگان مجلس مجوز گرفت 
که برای اینکــه بودجه معطــل نماند، اگر 
مجمع همچنــان به این بند ایــراد گرفت، 
)واردات خودروی سواری(  ایرادات موردنظر 
حذف شــود.بنابراین با حذف بخش مربوط 
به واردات خودروی ســواری از متن نهایی 
بودجه 1401 به نظر می رسد ایرادات مجمع 
همچنان پابرجا بوده و رئیس مجلس نیز آن 

بخش مورد مناقشه را حذف کرده است.
دولت واردات خودروهای سواری را منع 

کرد؟
روز گذشــته نائب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شــورای اسلامی گفت دولت 
منع قانونی برای واردات خودروی سواری در 
ســال 1401 ندارد. محمدرضا میرتاج الدینی 
نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با تسنیم، درباره 
حذف مصوبــه بودجه ای مجلــس مبنی بر 
واردات خودروی ســواری در ســال 1401 
گفت:  مســئله اصلی در رابطــه با واردات 
خودرو این اســت که علاوه بر اینکه دولت 
خودش موافق واردات خودرو  اســت، اساساً 
قانونی مبنی بر ممنوعیت واردات خودرو نیز 

وجود ندارد.
وی خاطرنشــان کــرد: مســئله ممنوعیت 
واردات خــودرو به برهــه ای بازمی گردد که 
دولت قبل به دلیــل کمبود منابع ارزی، طی 
بخش نامه ای اعــلام کرد که واردات خودرو 
تا اردیبهشــت 1401 ممنوع است، بنابراین 
دولت سیزدهم با توجه به بهبود شرایط ارزی 

کشــور این اختیار را دارد که با عدم تمدید 
اقدام به واردات  بخش نامه مذکور، مجــدداً 

خودرو کند.
مخالفت هیئت عالی نظارت مجمع 

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
بــا تأکید بر اینکه دولت برای واردات خودرو 
در سال جاری نیازی به موافقت هیئت عالی 
نظارت مجمع تشــخیص مصلحــت ندارد، 
گفت: مخالفت هیئــت عالی نظارت مجمع 
مشخصاً معطوف به طرح ســاماندهی بازار 
خودرو است و ارتباطی با تصمیمات اجرایی 

کشور که در اختیار دولت است ندارد.
میرتاج الدینی در پاســخ به این سؤال که اگر 
دولــت منع قانونی بــرای واردات خودرو در 
ســال 1401 نداشته اســت، پس اساساً چرا 
مجلس در لایحه بودجــه 1401 مصوبه ای 
برای این منظور  داشــته است، عنوان کرد: 
ازآن جایی که واردات خودرو چند ســالی بود 
که به دلیل مشکلات ارزی ممنوع شده بود، 
قصد مجلس این بود که با مصوبه خود اقدام 
به راهگشایی در مسیر واردات خودرو داشته 
باشــد و به نوعی مشــوقی برای دولت باشد 
منتها به هر ترتیب این مصوبه به ســرانجام 
نرسید ولی با این حال انتظاراتی که مصوبه 
مجلس در جامعه ایجاد کرده است، می تواند 
ترغیب کننــده دولت برای ســاماندهی بازار 

خودرو باشد.
وی افــزود: البته با توجه بــه اینکه تا پایان 
موعد دستور رئیس جمهور به وزارت صنعت 
برای واردات خــودرو تنها دو ماه باقی مانده 

اســت، انتظار این است که وزارت صمت تا 
انتهای اردیبهشــت ماه، اقدامات لازم برای 

آغاز واردات خودرو به کشور را انجام دهد.
حمیدرضا حــاج بابایی، رییس کمیســیون 
تلفیق مجلس گفت: اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، طرح واردات ۷0 هزار خودور 
را به دلیل مغایرت با سیاست های کلی نظام، 

رد کردند.
دولت درآمد واردات خودروی را به خزانه 

واریز کند
نائب رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه در 
ادامه تصریح کرد: کمیســیون تلفیق در ابتدا 
برای منابع حاصل از واردات خودرو رقمی در 
حدود 40 هزار میلیارد تومان  در نظر گرفته 
بود ولی ازآن جا که احتمال می رفت شورای 
نگهبان با اســتناد به نظر مجمع تشخیص با 
ایــن مصوبه مخالفت کنــد، رقم منابع را به 
حدود 32 هزار میلیارد تومان کاهش داد که 
صرفاً از واردات ماشین آلات سنگین، اتوبوس 

و واگن تأمین خواهد شد.
میرتاج الدینی ادامه داد: با توجه به اینکه یک 
ســهمیه  برای کل درآمدهای مالی دولت در 
نظر گرفته شده است، تا زمانی که این سقف 
درآمدی پر شــود، دســت دولت باز است تا 
منابع درآمدی مــازاد را به خزانه واریز کند، 
بنابراین دولــت می تواند درآمــد حاصل از 
واردات خودروهــای ســورای را ذیل همین 
ســهمیه به خزانه واریز کنــد و از این بابت 
منع قانونی برای واردات خودروی ســواری 

وجود ندارد.
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آغاز پویش مردمی »به عشق علی« با هدف 
حمایت از کودکان یتیم و محسنین

پویش مردمی »به عشــق علــی« با هدف 
جذب حامی بــرای هزار نفر از کودکان یتیم 
و محســنین همزمان با ماه مبارک رمضان 

آغاز به کار کرد.
به گزارش ایســنا، همزمان بــا ماه مبارک 
رمضــان، پویــش مردمی »به عشــق علی 
)ع(« با هدف جذب حامی برای هزار کودک 
نیازمند در مناطق محروم کشور با مشارکت 
کمیته امداد، معاونت صدای رســانه ملی و 

جمعیت امام رضایی ها )ع( آغاز به کار کرد.
در حال حاضر بیش از 398 هزار کودک یتیم و نیازمند در طرح اکرام ایتام و محسنین کمیته 
امــداد از حمایت یک میلیــون و 150 هزار حامی برخوردار هســتند. همچنین 1944 کودک 
محســنین و 53۷ کودک یتیم، فاقد حامی هستند که پویش »به عشق علی« به دنبال جذب 

حمایت و کمک برای این فرزندان ایران زمین است.
در پویش »به عشــق علی« با تأسی از ابوالایتام علی)ع(، حمایت از هزار نفر از کودکان یتیم 

و محسنین ساکن مناطق محروم که بیشترین نیازمندی را دارند، برنامه ریزی شده است.
خیران و مردم نیکوکار می توانند از طریق کد دســتوری #5*1010*۷80* و شــماره کارت 
0989-11۷۷-۷211-5041 یا ارســال عدد 5 به سامانه پیامکی 3000101010 کمک های 
خود را برای ایتام نیازمند واریز کنند یا حمایت مالی و معنوی از این کودکان را تقبل نمایند.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی کمیته امداد، طرح اکرام ایتام از ســال ۷8 با هدف حمایت از 
کودکان یتیم و تامین نیازمندی های آنان در زمینه های معیشــتی، تحصیلی، درمان و ... آغاز 
شده است. در این طرح، افراد نیکوکار با حمایت مالی از یک یا چند یتیم در طول سال نسبت 

به رفع مشکلات مادی و معنوی اقدام می کنند.

  38 هزار میلیارد تومان برای رتبه بندی 
معلمان در نظر گرفته شده است

ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
امســال حدود 38 هزار میلیارد تومان برای 
اجرای قانــون رتبه بنــدی معلم ها در نظر 

گرفته شده است.
صادق ســتاری فرد روزگذشته در آیین تودیع 
و معارفه مدیرکل آموزش و پرورش اســتان 
کرمانشاه با اشاره به آخرین خبرها از اجرای 
طرح رتبه بندی معلم ها، اظهار کرد: آیین نامه 
اجرایی قانون رتبه بندی معلم ها در دســت 

تدوین اســت و ظرف یکی دو روز آینده در اختیار هیئت وزیران قرار خواهد گرفت تا در اولین 
فرصت و کوتاهترین زمان زمینه اجرایی شدن این قانون فراهم شود.

ستاری فرد با بیان اینکه اعتبار بسیار خوبی برای اجرای طرح رتبه بندی معلم ها در قانون بودجه 
پیش بینی شده، یادآور شد: امسال حدود 38 هزار میلیارد تومان برای اجرای رتبه بندی معلم ها 

پیش بینی شده و وزارت آموزش و پرورش به طور جدی به دنبال اجرای این قانون است.
استقبال بسیار خوب دانش آموزان از حضوری شدن مدارس

 معاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش و پرورش در ادامه با اشــاره به حضوری شدن 
مدارس از روز گذشته)14 فروردین(، و با بیان اینکه دیروز و امروز شاهد استقبال دانش آموزان 
از حضوری شــدن مدارس بودیم، افزود: شور و نشــاط در فضای اجتماعی و فرهنگی کشور 

ایجاد شده و حضور دانش آموزان خون تازه ای در نظام تعلیم و تربیت جاری کرده است.
وی با قدردانی از همراهی رســانه ها و اعتماد خانواده ها به نهاد مدرســه در فرآیند حضوری 
شدن مدارس، ادامه داد: دانش آموزان استقبال بسیار خوبی از حضوری شدن مدارس داشته اند.

ســتاری فرد ادامه داد: اســتقبال دانش آموزان برای ما ارزشمند اســت و امیدواریم با حضور 
دانش آموزان در مدارس زمینه تعلیم و تربیت تمام ساحتی دانش آموزان فراهم شود.

  افزایش 8۰ درصدی عملیات امداد و 
نجات هلال احمر در نوروز

معاون امــداد و نجات جمعیت هلال احمر از 
افزایــش 80 درصدی عملیات امداد و نجات 
صورت گرفته طی تعطیــلات نوروزی خبر 

داد.
به گزارش ایســنا، محمدباقــر محمدی در 
نشست خبری عملکرد نوروزی ستاد مرکزی 
هماهنگی خدمات ســفر نیز گزارش کرد که 
از 25 اســفند 1400 تا 13 فروردین امسال 
2۶41  مورد عملیات امداد و نجات در کشور 

انجام شــده است که رشــد  80 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان می دهد. در 
استان های خوزســتان، اصفهان، مازندران و فارس نیز بیشترین عملیات امداد و نجات انجام 

شده است.
او افزود: امدادرسانی به 38هزار نفر در نوروز 1401 ثبت شده است و به 3۶45 نفر نیز اسکان 

اضطراری داده شد.
معاون امداد و نجات ســازمان جمعیت هلال احمر همچنین گفت: امسال در حوزه راهیان نور، 

1۷هزار و 104 نفر از خدمات امدادی جمعیت هلال احمر استفاده کردند.

  افزایش حقوق سربازان از اسفند ۱۴۰۰
رئیس سازمان وظیفه عمومی 
اســلامی  جمهوری  انتظامی 
حقــوق  افزایــش  از  ایــران 
کارکنان وظیفه از اســفند ماه 

1400 خبر داد.
سردارتقی  ایســنا  گزارش  به 
اظهارکرد:  باره  این  در  مهری 
دولت  مســئولین  تــلاش  با 
،حقوق  مســلح  نیروهــای  و 
اولویت  بــا  ســربازان وظیفه 
در  در حال خدمت  ســربازان 
مناطق عملیاتی و کمتر توسعه 
یافته از اسفند ماه سال 1400 

افزایش یافت.
اســاس  براین  داد:  ادامه  وی 

میانگین حقوق ســربازان از یک میلیون و 500 هزار تومان در بهمن ماه ســال 1400 به یک 
میلیون و ۷50 هزار تومان در اسفند ماه سال 1400 افزایش یافته است.

ســردارمهری گفت: درحال حاضر حداقل حقوق پرداختی به ســربازانی که در مناطق عادی 
خدمت می کنند یک میلیون و295  هزار تومان و حداکثر حقوق آنان در مناطق عملیاتی مبلغ 

چهار میلیون و 500 هزار تومان است.
بر اساس گزارش پایگاه خبری پلیس وی اظهارکرد: امیدواریم با تصویب نهایی حقوق سربازان 
وظیفه در مجلس شورای اسلامی و ابلاغ آن از سوی دولت، ان شاءالله در سال 1401 شاهد 
افزایش میانگین حقوق کارکنان وظیفه به مبلغ حدود سه میلیون و سیصد هزار تومان باشیم.

خبر

ناقوس مرگ کرونایی ها دوباره به صدا درآمد

شناسایی 35۱۹ بیمار جدید و مرگ 53 نفر
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی اعلام کرد: در طول 24 
ساعت گذشته، 53 بیمار کووید19 جان خود 
را از دســت دادند و مجمــوع جان باختگان 
این بیماری به 140 هزار و 3۶8 نفر رســید، 
همچنین 3519 بیمار جدید نیز شناسایی شد.
به گزارش روز دوشــنبه ایرنا از وبدا، از دیروز 
تا امروز 15 فروردین ماه 1401 و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، 3 هزار و 519 
بیمار جدیــد مبتلا به کووید19 در کشــور 
شناســایی شــد که 450 نفر از آنها بستری 

شدند.
مجمــوع بیماران کووید19 در کشــور به ۷ 

میلیون و 1۷1 هزار و 1۶5 نفر رسید.
 تا کنــون ۶ میلیون 890 هــزار و ۷۶8 نفر 
از بیمــاران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها 
ترخیص شــده اند، یک هــزار و 591 نفر از 
بیماران مبتلا به کوویــد19 در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت 

قرار دارند.
تــا کنــون 49 میلیون و ۶58 هــزار و 4۷۶ 
انجام  آزمایش تشخیص کووید19 در کشور 

شده است.
تا کنــون ۶3 میلیون و 9۶5 هزار و ۶3۷ نفر 
دُز اول، 5۶ میلیــون و 954 هزار و 4۶8 نفر 
دُز دوم و 2۶ میلیون و 315 هزار و 325 نفر، 
دُز سوم واکســن کرونا را تزریق کرده اند و 
مجموع واکســن های تزریق شده در کشور 
به 14۷ میلیون و 235 هزار و 430 دُز رسید.

در شــبانه روز گذشــته 8۶ هزار و 319 دُز 
واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.

در حــال حاضر 3۶ شهرســتان در وضعیت 
قرمز، 59 شهرستان در وضعیت نارنجی، 295 
شهرســتان در وضعیت زرد و 58 شهرستان 
در وضعیــت آبی قرار دارند.  به گزارش ایرنا، 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
روز یکشــنبه 28 آذر ماه مشــاهده ســویه 
امیکرون کرونا در ایران را تایید کرد.محققان 
آفریقای جنوبی این گونه  جدید ویروس کرونا 
 1.1.529.B را شناســایی کردند که با عنوان
شناخته می شود و دارای جهش های چندگانه 
است.  سازمان بهداشــت جهانی، این گونه 
جدیــد را به عنوان یک گونــه نگران کننده 
معرفی و بر اساس ترتیب الفبای یونانی، آن 

را »امیکرون« نام گذاری کرده است.
کرونا تاکنون چهار جهش ژنتیکی خطرناک 
شــامل آلفا، بتا، گاما و دلتا داشته و امیکرون 
جدیدترین نســخه جهش یافته این ویروس 
اســت.  به گفته علیرضــا ناجی رییس مرکز 
تحقیقات ویروس شناســی دانشــگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، با توجه به روند نزولی 
شیوع کرونا و سویه امیکرون، اکنون بهترین 
فرصت است که مردم برای واکسیناسیون به 
ویژه دز یادآور اقدام کنند و نباید این فرصت 

طلایی واکسیناسیون را از دست بدهیم.
وی معتقــد اســت، دز ســوم بــرای عموم 
مــردم و دز چهارم برای افــراد خاص دارای 
بیماری های خاص، یک دوره طلایی است و 
مشخص نیست در آینده چه وضعیتی داشته 
باشیم چون امکان شیوع واریانت های جدید 
در جهــان و اپیدمی شــدن آن در ایران هم 
وجود دارد پس کســانی که هنوز واکســن 
نزده اند برای جلوگیری از بیماری شدید حتما 

از این دوران طلایی استفاده کنند.
چرا »کرونا« در کشور عادی شد؟

فقدان تعامل؛ چالشــی که در کشــورمان از 
ابتدای شــیوع کووید 19 در مسیر مدیریت 
پاندمی قرن همواره مطرح بود؛ از چالش های 
تشکیل ستاد ملی کرونا، نحوه ابلاغ و اجرای 
بهداشتی و  دستورالعمل ها و توصیه نامه های 
مباحثی مانند اخذ جریمه از خاطیان، تعطیلی 
مشاغل، مدارس و دانشــگاه ها و... گرفته تا 
روند و وضعیت بازگشــایی ها و بازگشت به 

زندگی عادی و ...
بــه گزارش ایســنا، کرونا همــراه با هول و 
هراسش، اما و اگرهای زیادی را هم به دنبال 
داشت؛ از اظهاراتی مبنی بر اعلام دیرهنگام 
طغیان ویروســی تازه از ســوی چینی ها تا 
بازخواســت ســازمان جهانی بهداشت برای 
اعلام دیرهنگام پاندمی و عالم گیری ویروس 
تــاج دار و ... در ایران نیــز این اما و اگرها از 
زمــان اعلام حضور کرونا در کشــور و تایید 
رسمی آن از سوی وزارت بهداشتی ها مطرح 
شــد و حتی عده ای معتقد بودند آنچه که در 
پاییز و زمســتان 1398 با عنوان آنفلوآنزا در 
بیمارستان ها و مراکز درمانی غوغا به پا کرده 
بود و جان می گرفــت، همان ویروس چینی 
بوده است.بعدها با پیشروی ویروس کرونا در 
کشــور که گفته شد از دو کانون قم و گیلان 
آغاز شد و به تدریج تمام استان ها، شهرها و 
روستاهای کشــورمان را در نوردید، انتقادات 
به نحوه مدیریت کشوری ویروس کرونا آغاز 
شــد؛ انتقاداتی که اولین تاثیرش ایجاد ستاد 
ملی مقابله با کرونا و ریاست حسن روحانی- 
رییس جمهور وقت بر ســتاد ملی کرونا بود 
و بعد از آن تصمیماتی اعم از اجباری شــدن 
ماســک، اعمال رنگ بنــدی کرونایی برای 
شهرها، قرنطینه شــهرها، تعطیلی مشاغل، 
دورکاری کارمندان، آموزش مجازی مدارس 
و دانشــگاه ها و ... به تدریج زندگی عادی را 
تحت تاثیر قرار داد؛ هرچند که برخی معتقدند 
که این تصمیمات در برخی برهه های حساس 
بیماری، یا دیرهنگام گرفته شــد یا به دور از 
تعامل و همه جانبه نگری بود که این موضوع 

نیز مشکلاتی را برای جامعه ایجاد کرد.
حالا با گذشــت بیش از دو سال و بعد از گذر 
از شــش موج کرونایی در کشــورمان، همه 
آرزو دارنــد که هرچه زودتر پایــان کرونا را 

جشن گرفته و به زندگی عادی بازگردند، اما 
آیا بازگشــت به زندگی عادی به زودی قابل 

دسترسی است؟.
در بررسی چالش های مدیریت کرونا در کشور 
و همچنین ارزیابی روند آینده پاندمی کووید 
19 با دکتر مسعود یونسیان-اپیدمیولوژیست 
و اســتاد دانشگاه علوم پزشــکی تهران، به 

گفت وگو نشستیم که در ادامه می خوانید:  
دکتر مسعود یونسیان در گفت وگوی تفصیلی 
با ایسنا، با اشاره به آنچه که در دوران کرونا 
در بیش از دو سال گذشته، اتفاق افتاده است، 
گفت: قبل از اینکه خبر ورود کرونا در کشور 
رسما اعلام شــود، در پاییز سال 1398 یک 
بیماری تنفسی شایع شده بود. در حال حاضر 
که به گذشته نگاه می کنم، واقعا نمی دانم که 
این موارد کرونا بودند یا خیر. زیرا در آن زمان 
تست PCR نداشتیم. از طرفی برای آنفلوآنزا 
هم تشخیص نوع آن، تفاوتی در درمان ایجاد 
نمی کرد و درمان های علامتی انجام می شد. 
بنابراین همچنان در هاله ای از ابهام اســت 
که موجی که در پاییز 1398 داشــتیم، واقعا 
فقــط آنفلوآنزا بود یا آنطور کــه گاهی ادعا 
می شــود، کرونا حتی زودتر از زمستان وارد 
کشور شده بود؟.وی افزود: آنچه که می توان 
به طور مشخص اعلام کرد، این است که در 
پاییز و زمســتان سال 1398 دو موج سنگین 
از عفونت تنفســی ویروسی داشتیم که واقعا 
نمی توانیــم آن را تفکیک دهیم که آیا 100 
درصد آنفلوآنزا بوده یــا کرونا. در عین حال 
احتمال اینکه در آن زمــان کرونا و آنفلوآنزا 

با یکدیگر همراه شده باشند نیز وجود دارد.
اعلام دیرهنگام پاندمی کرونا از سوی 
سازمان جهانی بهداشت؛ آری یا خیر؟

یونســیان ادامــه داد:  در عیــن حال در آن 
زمان بحث دیگری مبنی بر اعلام دیرهنگام 
پاندمــی کرونا از ســوی ســازمان جهانی 
بهداشــت، مطرح شــد که ترامپ در آمریکا 
آن را طــرح کرد و طرفدارانی هم دارد. حتی 
برخی اساتید هم معتقدند که سازمان جهانی 
بهداشــت بحث اپیدمی و پاندمــی کرونا را 
دیر اعلام کرد. حتــی در برهه ای این بحث 
داغ شــده بود که سازمان جهانی بهداشت با 
چینی ها رابطه ای دارند و چینی ها از سازمان 
جهانی بهداشــت حمایت می کنند. در حالی 
که تا قبل از خروج ترامپ از سازمان جهانی 
بهداشت، این سازمان بیشترین حمایت را از 
آمریــکا دریافت می کرد. من شــخصا با این 
موضــوع مخالفم. زیرا باید توجه کرد که هم 
اعلام دیرهنــگام چنین پدیده ای عوارض به 
دنبــال دارد و هم اعلام زودهنگام آن دارای 
یا جهان گیری  پاندمی  عوارض است. اصولا 
یک بیمــاری را زمانی اعــلام می کنیم که 
بیماری از چندین کشــور گذشته و مرزها و 

قاره ها را پشت سر بگذارد.

فرار رو به جلوی غربی ها
وی گفــت: در عیــن حــال در بیماری های 
تنفســی دیگر هم این اتفاق افتاد. به عنوان 
مثال در ســارس و مرس هم همین موضوع 
وجود داشت، اما از آنجایی که این بیماری ها 
همه جای دنیا را نگرفت و به عبارتی پر قبای 
غربی ها را نگرفت، برایشان چندان مهم نبود. 
امــا در کرونا غربی ها هم درگیر شــده و به 
نوعی فــرار رو به جلو کردنــد. به خصوص 
دولــت آمریکا که بین دولت های پیشــرفته 
بسیار ضعیف عمل کرد. من شخصا تاخیری 
در اعــلام پاندمی نمی بینــم، بلکه در اولین 
زمانی که ســازمان جهانی بهداشت دریافت 

که موضوع کرونا جدی است، اعلام کرد.
دستورالعمل و توصیه بدون »حمایت« 

فایده ای ندارد
یونسیان با اشاره به وضعیت کرونا در ایران، 
اظهار کرد: در کشــور ما واقعا زمان شــروع 
دقیق همه گیری را نمی دانیم. در اســفند ماه 
1398 در بحث مدیریت کرونا مواردی مطرح 
شــد که به نظرم هنوز هم جا نیفتاده است. 
در آن زمان یکی از نهادهای رســمی کشور 
برای بحث درباره مدل مدیریت کرونا دعوت 
و نظرخواهی کرد. در جنب مباحث جلســه، 
با فرد مســئول صحبت کــردم و گفتم چرا 
شــخص رییس جمهور وقت، آقای روحانی 
ستاد کرونا را اداره نمی کنند. آن زمان اعلام 
شد که به وزیر بهداشت اختیار تام داده شده 
اســت. با این حال گفتم فرض کنید که من 
وزیر بهداشــت را مجاب کردم که ما حدود 
شش میلیون نفر داریم که اگر سرکار نروند، 
آســیب می بینند و اگر بخواهیم در اسفند ماه 
آنهــا را تعطیل کنیم و اعلام کنیم که دو ماه 
سرکار نروید، باید ماهیانه یک میلیون تومان 
به آنها پرداخت کنیم. آیا اگر وزیر بهداشــت 
این موضوع را بــه رییس کل بانک مرکزی 
اعــلام کند، تمکیــن می کنند؟ کــه گفتند 
خیــر. در عین حال موضوع دیگری که هنوز 
برای آن به نتیجه نرســیده ایم، این است که 
نمی توان از مردم رفتارهایی را بخواهیم، اما 
هیچ حمایتی از آســیب هایی کــه بر اثر این 
رفتارها می بینند، انجــام ندهیم.  اگر در این 
شرایط بخواهید توصیه و دستورالعمل داشته 
باشــید، هیچ فایده ای ندارد. ما در این زمینه 
بســیار ضعیف عمل کردیم و در آن ســال 
فقط اعلام شــد که یک وام کــه با مراحل 
اداری زیادی همراه بود، پرداخت می شود که 

نمی دانیم چه کسانی آن را دریافت کردند.
فقدان تعامل؛ بزرگ ترین معضل مدیریت 

کرونا در کشور
یونســیان تاکید کرد: بزرگتریــن معضلی را که 
در کشــور برای مدیریت کرونا مشــاهده کردم، 
فقــدان تعامل اســت. وقتی به عنوان مســئول 
اجرایــی در یک اتاق می نشــینیم و دغدغه های 

خودمــان را روی میز می ریزیم، به زعم خودمان 
دغدغه هــای مردم را هــم نــگاه می کنیم،  اما 
مســتقیما از آنها اطلاعاتی دریافت نمی کنیم و 
سپس یک نسخه ای می پیچیم و گمان می کنیم 
که این نســخه اتوماتیک اجرا می شود، از اینجا 
راه را به خطا رفتیم. ما تقریبا همیشــه همین کار 
را انجــام دادیم. حتی بین کمیته علمی و ســتاد 
ملی کرونا تعامل وجود نداشــت. گاهی برخی با 
شنیدن این موضوع فورا اعلام می کنند که فقط 
موضوعات علمی نیســت که حائزاهمیت است، 
بلکه ملاحظــات دیگری هم برای تصمیم گیری 
وجود دارد. نمی دانم چرا فکر می کنند که انگار ما 
اعلام کردیم که هرچه کمیته علمی اعلام کرد، 
باید اجرا شود. به هر حال ما ملاحظات اجرایی را 

هم درک می کنیم.
اما و اگرها در بازگشایی مدارس و تعاملی 

که وجود نداشت
وی ادامــه داد: منتها دو نکته وجود دارد؛ اول 
اینکه اعضای کمیتــه علمی فقط درمان گر یا 
واکسن ســاز نیســتند، بلکه در کنار این افراد 
اپیدمیولوژیست  پزشکی اجتماعی، اخلاق دان، 
و ... را هــم داریم که بــه دیدگاه های دیگر 
هم اشــراف دارند. در عین حال متوجهیم که 
ملاحظــات بســیار زیادی اعــم از اجتماعی، 
انتظامی، اقتصــادی و ... هم در جامعه وجود 
دارد، اما بحث ما این اســت کــه وقتی یک 
توصیــه ای را مطرح می کنیــم، انتظار داریم 
که توصیه ما شــنیده شــود و نســبت به آن 
بازخورد داده شــود. حتی اعلام شــود که در 
فلان موضوع کمیته علمی اشتباه کرده است. 
متاسفانه در این حوزه ها تعامل وجود ندارد. به 
عنوان مثال وقتی قبــل از نوروز 1401 بحث 
بازگشــایی یا عدم بازگشــایی مدارس مطرح 
شــد،   در کمیته علمی 22 بند تدوین و اعلام 
کردیم که اگر قرار اســت مدارس باز شــوند، 
باید یکســری موارد لحاظ شود. اولین موضوع 
این بود که مســئولان آمــوزش و پرورش به 
طور شــفاف با مردم، انجمن های اولیا مربیان 
و ... جلســه گذاشــته و اعلام کنند که موارد 
پروتکل های بهداشــتی اعــم از تهویه، نحوه 
برگزاری کلاس ها و...  را به این صورت انجام 
داده و لحاظ کرده ایم. البته اقداماتی انجام شد، 
اما تصمیمات و اقدامات پشــت درهای بسته 
بوده و آن ها را بــرای مردم بیان نکرده اند. در 
حالی که بیان این موارد منجر به اعتماد مردم 
و کاهش دغدغه های والدین می شد. هرچقدر 
مردم اعتماد کنند، بیشــتر تمکین کرده و کار 
پیــش می رود. باید بدانیم کــه در نهایت این 
مردم هستند که باید اقدامات و دستورالعمل ها 
را اجرا کنند، هزار دســتورالعمل، ابلاغیه و ... 
هم ارائه شود، اگر پدر و مادری نگران سلامت 
فرزندشان باشد، در بدترین حالت که اخراج از 
مدرسه باشــد هم حاضر نیستند که فرزندشان 

را به مدرسه بفرستند.

لزوم جرم انگاری تخریب منابع ژنتیکی حیات وحش  فقر یادگیری، دسترنج تعطیلی کرونایی مدارس
مدیرکل دفتــر موزه ملی، تاریخ طبیعــی و ذخایر ژنتیکی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت، اقدامات و برنامه های 
سازمان محیط زیست برای حفاظت از ذخایر ژنتیکی حیات 
وحش را تشــریح کرد.به گزارش ایسنا محمد مدادی با با 
بیان اینکه روز 15 فروردین ســالروز دســتور مقام معظم 
رهبری برای تاسیس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی تحت عنوان 
روز ملی ذخایر ژنتیکی و زیســتی نامگذاری شــده است، 
اظهار کرد: هدف از این نامگذاری، جلب توجه عموم مردم، 
مســوولان و متخصصان به اهمیت و ضرورت حفاظت از 
ذخایر ژنتیکی کشور در حوزه های مختلف کشاورزی، منابع 
طبیعی، محیط زیســت و تنوع زیستی است.وی افزود: هم 
اکنون ذخایر ژنتیکی در دنیا با توجه به نقشی که در ارتباط 
با سلامت، اقتصاد، امنیت غذایی و حفاظت از تنوع زیستی 
ایفا می کنند، به ذخایر اســتراتژیک کشورها تبدیل شده اند.

مدیرکل دفتــر موزه ملی، تاریخ طبیعــی و ذخایر ژنتیکی 
ســازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به نقش این ذخایر 
در ارتبــاط با امنیــت غذایی گفت: وجود تنــوع گونه های 
گیاهی، جانوری و میکروارگانیســم ها در هر کشوری منبع 
غنی در حوزه غذایی محسوب می شود. بهره برداری صحیح 
از این ذخایر ارزشــمند، شناســایی، نگهداری و حفاظت از 

آن ها در شــرایط زیستگاهی مناسب و حتی خارج از شرایط 
زیســتگاهی استاندارد، پشــتوانه محکمی در امنیت غذایی 
کشورها به شمار می آید.مدادی افزود: بهره برداری از ذخایر 
ژنتیکــی در حوزه های تولید دارو و واکســن و تنوع ذخایر 
ژنتیکی انســانی از مولفه های مهم در امنیت ســلامت با 
توجه به رویکردهای نوین پزشکی است. وی، تصریح کرد: 
وقتی صحبت از بهره بــرداری از ذخایر و منابع ژنتیکی به 
میان می آید، اهمیت ایــن ذخایر در حوزه امنیت اقتصادی 
بیشــتر آشکار می شود، به طوری که امروزه با پیشرفت علم 
و تکنولــوژی، اســتفاده از منابع زیســتی و ذخایر ژنتیکی 
در حوزه هــای مختلف صنعتی، خدماتی، غذایی و زیســت 
محیطی  گسترش پیدا کرده و ضمن ایجاد اشتغال، در حوزه 
بیوتکنولوژی منجر به تولید ثروت و قطع وابستگی به خارج 
از کشــور شده است.مدیر کل دفتر موزه ملی، تاریخ طبیعی 
و ذخایر ژنتیکی سازمان حفاظت محیط زیست خاطرنشان 
کــرد: مهم ترین مولفه در مورد ذخایر ژنتیکی به ویژه ذخایر 
ژنتیکی حیات وحش که مســوولیت مستقیم آن با سازمان 
حفاظت محیط زیســت اســت، موضوع حفاظــت از تنوع 
زیستی اســت. تنوع ژنتیکی پایه ای ترین سطح حفاظت از 

تنوع زیستی محسوب می شود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش 
افزایش پوشش تحصیلی، افزایش میانگین نمرات دانش آموزی، 
عدم افت تحصیلی و ایجاد شور و نشاط در بین دانش آموزان را از 
مزایای آموزش حضوری بر شمرد و گفت: بعد از گذشت 2 سال 
از شیوع کرونا، این بیماری نظام های آموزشی را با مشکل مواجه 
کرد و دانش آموزان را در شــرایط ســخت قرار داد به طوری که 
نابرابری های آموزشــی را افزایش داد، فقر یادگیری را به وجود 
آورد و باعث ایجاد بحران های تهدیدآمیزی در حوزه آسیب های 

اجتماعی و روحی روانی در آموزش و پرورش شد.
به گزارش ایســنا، احمد محمودزاده در اولین روز از بازگشــایی 
مــدارس در چهارده فروردیــن با حضور در مناطــق 3 ، 4 و ۶ 
شــهر تهران از تعدادی از مدارس غیردولتی بازدید و از نزدیک 
در جریان آغــاز آموزش های حضوری و همچنین  نحوه رعایت 
پروتکل های بهداشــتی در کلاس های درس قرار گرفت.وی در 
حاشــیه این بازدید، افزایش پوشش تحصیلی، افزایش میانگین 
نمرات دانش آموزی، عدم افت تحصیلی و ایجاد شــور و نشاط 
در بین دانش آموزان را از مزایای آموزش حضوری بر شــمرد و 
افزود: بعد از گذشت 2 سال از زمان شیوع بیماری کرونا متاسفانه 
این بیماری نظام های آموزشــی را با مشکل مواجه کرد و دانش 
آموزان را در شــرایط سخت قرار داد به طوری که نابرابری های 

آموزشی را افزایش داد، فقر یادگیری را به وجود آورد و باعث ایجاد 
بحران های تهدیدآمیزی به ویژه در حوزه آسیب های اجتماعی و 
روحی روانی در آموزش و پرورش شــد.به گزارش مرکز اطلاع 
رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، رئیس سازمان 
مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی تصریح 
کرد: کرونا زندگی مدرســه ای را که عامل شور و نشاط در دانش 
آموزان بود را به تعطیلی کشاند. هرچند که جنبه های مثبتی نیز 
داشت مبنی بر عملیاتی کردن هدف عملیاتی 1۷ و راهکار سند 
تحول بنیادیــن آموزش و پرورش که همان آموزش در بســتر 
الکترونیک و اســتفاده از فناوری های جدیــد در حوزه آموزش و 

پرورش بود را تقویت کرد.
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حجمِ جرُم در جامه ی جنون
علیرضا مرادی I روزنامه نگار

موضوع ســاده ای نیست. حرف زدن درباره خشونت علیه زنان سینماگر و روایت رویدادهایی 
که گویای دست درازی های ناجوانمردانه به آنان باشد، کار دشواری است. آن هم در جامعه ای 
که هزاران جوان رشــید و باغیرت اش را فدا کرد تا مبادا کســی به خاک و ناموسش دست 

اندازی کند.
برای ما دشــوار است شــنیدن و گفتن درباره اذیت و آزار ســینماگران زن مان در حالی که 
تــاب تحمــل نگاه چپ غریبه ها را به شــرف و عصمت مان نداریم. حالا چند روزی اســت 
که صفحات ســینمایی رسانه ها و شــبکه های اجتماعی مرتبط با هنر هفتم، شبیه صفحات 
حوادث شــده است؛ پر از تلخی و ســیاهی. تحمل این وضع، ساده و آسان نیست. اعتراض 
ســینماگران به خشونت ها علیه زنان در این حوزه، شده است خبر اول و بازار افشاگری و پته 
ریزی هم داغ. همگان نیز مشغول اتهام و تکفیر یکدیگرند. یاد این روایت از زیگموند فروید 
روانشــناس اتریشی افتادم که نوشته بود: »در جشن های گاونرکشی شهر آتن، پس از قربانی 
کردن حیوان، محاکمه ای حسابی برپا می شــد و همه شرکت کنندگان را بازجویی می کردند 
و بالاخره همه به اتفاق رای می دادند که تقصیر با چاقو بوده اســت و آن وقت چاقو را به دریا 

پرتاب می کردند.«
از نزدیک شاهد بوده ام که برخی ها، مجنون بازیگری هستند و برای رسیدن به لیلای سینما، 
از همه چیزشــان حاضرند که بگذرند. این طفل معصوم ها به دفاتر سینمایی مراجعه می کنند 
یا به پروژه های ســینمایی می روند و با تمام وجود، تمنای حضور جلوی دوربین دارند. طبیعی 
است که برخی از سینماگران، با دیدن چنین شوق پرحرارتی، در پی پختن نان خود باشند و در 
این میان، آن که می سوزد و می سازد، آن عاشق است که هست و نیست اش را برای رسیدن 
به ســینما در دایره صحنه می ریزد. گاهی هم برخی از این آدم ها، ارزش های اخلاقی شان را 
ســکوی پرتاب برای رسیدن به اوج جنون می کنند. شکارچیان این موقعیت ها، در سر گردنه 

نشسته اند و بساط کباب قناری را آماده می کنند.
شــاید یادآوری این کلیشــه بد نباشــد که؛ در هر صنفی، خوب و بد وجود دارد. در ســینما 
نیــز. بازیگر خــوب داریم، بازیگر بد هم داریم. کارگردان خــوب و بد هم داریم. همین طور 
فیلمنامه نویس. و البته تهیه کننده. از آنجا که معمولا دریچه ورود به ســینما، بر پاشنه دفاتر 
تهیه کنندگان می چرخد، می شــود گفت که یکی از جاهای آســیب پذیر و شهرآشوب است. 
هرجا که پول و قدرت هســت، احتمال مفســده هم در آن وجــود دارد. بنابراین حوزه تهیه 
کنندگی و بازیگری، از آنجا که با پول و قدرت و شــهرت ســینمایی، گره خورده اند، ضربه 
پذیری شان هم بالاســت. اما مگر می شود گفت که همه تهیه کننده ها بدند؟ همه بازیگران 
ستاره نااهل اند؟ البته رسانه ها هم بی تاثیر نیستند در ایجاد این وضعیت. یعنی گاهی به جای 
نگاهبانی و مراقبت، خودشان می شوند شریک جرم. برخی مواقع، برعکس عمل می کنند. بر 
آنچه که جامعه مبتلابه آن اســت چشم می پوشند و عرصه را برای استثناها و ناچیزها، فراخ 
می کنند. اینطوری اســت که برخی به ناحق ســتاره می شوند و برخی به ناحق تر از میدان به 
در. البته نباید فراموش کنیم که خود ســینماگر هم بر این آتش سوزان دستی دارد و به جای 

خاموش کردن اش، زیرزیرکی بر آن می دمد و شعله ورترش می سازد.
اما آنچه که در این روزها در مورد وجود فســاد در ســینمای ایران، مطرح است، ضعف های 
صنفی و خلاء سیســتم در حمایت از هنرمندان ســینمایی در حوزه های مختلف است. این 
واقعیت وجود دارد که ابزار کافی برای محافظت از فعالان این هنر در بخش های گوناگونش 
دیده نمی شــود. اغلب هم صداهای نامتقارن و غیرهمســو نیز در آن شنیده می شود. اصناف 
ســینمایی هنوز از همه توان شــان بهره نبرده اند و از قدرت واقعی خود، بی خبرند. مثلا اگر 
می شــد ورود به دنیای بازیگری، با مجوز و تایید انجمن بازیگران باشــد، آنگاه بســیاری از 
مفسده و آسیب ها، در حوزه بازیگر کاهش می یافت. اما سیستمی که هنر سینما در آن تنفس 
می کند، دم و بازدمش وارونه است. یعنی یک شخص، ابتدا می آید از راه های گوناگون و البته 
دشوار و سخت و خطیر، به عنوان بازیگر، خود را مطرح می کند، آنگاه عضو انجمن بازیگران 

می شود. در حوزه های دیگر هم معمولا شرایط، به همین گونه است.
از اینکه امروز، چنین حجم انبوهی از اندوه بر فضای سینما حاکم شده است، همگی دلخوریم. 
اینها، فرهنگ می ســازند و الگو ایجاد می کنند. اگر اوضاع به همین ترتیب پیش برود، دیگر 
کســی برای این فرهنگسازان، تره و ترب خرد نمی کند و قطار ســینما، کم بارتر و خالی تر 
می شود. حواسمان باشــد؛ فرهنگ همه چیز یک ملت است، نباید بگذاریم به همین راحتی، 

بازیچه شود. نگران تر باشیم.

بلیت سینماها در ماه رمضان نیم بها شد
سخنگوی شورای صنفی نمایش گفت: در 
مورد لیســت فیلم های منتخب برای اکران 
عید فطر هفتۀ آینــده تصمیم گیری خواهد 

شد؛ اکران افطار تا سحر نداریم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا اولین جلســه شورای صنفی نمایش 
سال 1401 یکشنبه )14 اسفندماه( با حضور 
اعضا و مدیرکل نظارت بر نمایش سازمان 
سینمایی تشکیل شد.در این جلسه مصوب 

شد که بلیت سینماها در سراسر کشور همه روزه تا ساعت 19 نیم بها باشد.همچنین با نمایش 
فیلم سینمایی قدغن به صورت آنلاین موافقت شد.ضمن این که مصوب شد تا کمیته ای سه 
نفره جهت رســیدگی به تخلفات اکران نوروزی تشکیل گردد و تصمیمات این کمیته فصل 
الخطاب و لازم الاجرا هستند.همچنین مرتضی شایسته سخنگوی شورای صنفی نمایش در 
گفت وگو با ایرنا در مورد لیســت فیلم های منتخب بــرای اکران عید فطر، تصمیم گیری و 
اعلام این اســامی را منوط به جلســه هفته آینده شورای صنفی نمایش دانست.وی در مورد 
اکران افطار تا ســحر فیلم ها در سالن های ســینمایی گفت: اکران افطار تا سحر نداریم.به 
گزارش صبح امروز، فیلم سینمایی قدغن به کارگردانی مجید مافی داستانی اجتماعی با بازی 
سام درخشانی، ســاناز سعیدی، افســانه چهره آزاد، محمود جعفری، علیرضا استادی، ونوس 
کانلی، کریم امینی و رزا بیات اســت.قدغن که در نهایت با تایید سازمان سینمایی به اکران 
نوروزی رسید، با وجود شروع نمایش از 18 اسفندماه فقط حدود پنج هزار و ۶00 نفر تماشاگر 
تا پایان تعطیلات عید جذب کرد و کمی بیش از 198 میلیون تومان فروش نداشت تا به این 
ترتیب نامش به عنوان کم  تماشاگرترین فیلم اکران نوروزی تاکنون ثبت شود.بر این اساس 

اکران آنلاین شاید وضعیت فروش این فیلم سینمایی را بهبود بخشد.

 فروش کتاب مینیاتوری »شارلوت برونته«
یک دست نوشــته مینیاتوری منتشرنشده از 
»شــارلوت برونته«  به زودی با قیمت قابل 

توجهی به فروش گذاشته خواهد شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از دیلی صباح، یک نســخه دست نوشــته 
مینیاتوری منتشرنشده از »شارلوت برونته«  
نویسنده و شــاعر انگلیسی به قیمت 1.25 
میلیون دلار در نیویورک به فروش گذاشته 
خواهد شــد.این اثر به دسامبر 1829 تعلق 

دارد و از زمانی که در ســال 191۶ در نیویورک به فروش رسیده در انظار عمومی به نمایش 
گذاشته نشده است.این کتاب مینیاتوری توسط »شارلوت برونته«  در سن سیزده سالگی خلق 

شده است. این اثر »کتاب قافیه ها« نام دارد و در مجموع 15 صفحه است.
در ســال 2011 نیز نسخه  دست نویس کوچک دیگری از »جین ایر« به قیمت 1.0۷ میلیون 

دلار فروخته شد.
»شــارلوت برونته«  که در ســال 181۶ متولد شد یکی از سه خواهر انگلیسی بود که هر سه 
موفق شــدند جایگاه ارزشمندی در ادبیات کســب کنند. آن ها همچون بسیاری از زنان هم 
دوره شــان در ابتدا با نام مســتعار به نگارش مشغول شدند، اما شــارلوت مدت کمی پس از 

درگذشت خواهرانش هویت شان را فاش کرد.

یادداشت

خبر

کار نکنم می میرم

رضا فیاضی بازیگر پیشکسوت عرصه تئاتر، سینما و تلویزیون 
که معتقد اســت سال 1400 علی رغم دشواری هایش، سال 
خوشــایندی به لحاظ کاری برایش بوده، بزرگترین آرزویش 
در ســال جدید را شــادی مردم کشــورش، حل مشکلات 

معیشتی سرزمینش و پایان جنگ در جهان می خواند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، فیاضی 
که ســال 1400 تقریبا از بازیگران پرکار تلویزیون شناخته 
شــد، درباره اینکه سالی که گذشــت به لحاظ کاری برایش 
چگونه بود و تمرکزش بیشتر روی چه کاری بود؟ خاطرنشان 
کرد: امســال به لحاظ موقعیت هایی که داشتم شخصاً برایم 
ســال خوبی بود. بعد از اینکه درگیر کرونا شدم، از کیش به 

تهران برگشــتم . همانطور که می دانید به مدت پنج ســال 
آنجا زندگی کردم، کتابفروشی ام را اداره می کردم و تدریس 
می کردم اما بعد از ابتلاء به کرونا دیگر نتوانســتم بمانم و به 
تهران برگشتم. بعد از بازگشت از کیش تمام تمرکزم را روی 
کار گذاشــتم و الان خدا را شــکر جزو پرکارترین بازیگران 

تلویزیون شده ام. طبیعتاً این اتفاقات برایم خوشایند است.
وی همچنیــن اظهار کرد: یکی از اتفاقات خوبی که ســال 
گذشــته برایــم افتاد این بود کــه به همراه آقــای عنایت 
بخشی برایمان بزرگداشت گرفتند و خیلی خوشحال شدیم. 
همچنین شبکه مستند، مستندی از زندگی ام در سال گذشته 
ســاخت که این هم از اتفاقات خوب زندگــی ام بود. از دو 

کتاب صوتی داســتانم هم در فرهنگســرای رسانه رونمایی 
شــد و در کنار همه این اتفاقات خوشایند، کارهای بازیگری 
زیادی برای تلویزیون و شــبکه نمایش خانگی داشــتم که 
خیلی خوب بودند ولی در کل بیشــتر تمرکزم روی نوشتن و 
بازیگری در تلویزیون بود و حجم کاری بسیار بالایی داشتم 
اما در عین حال آســیب هایی هم داشتم. در کل 1400 برایم 

سال درستی بود.
فیاضی همچنین درباره اینکه طی این دو سال، دوران کرونا 
را چطور ســپری کــرد؟ اینگونه گفت: همانطــور که مطلع 
هستید من خودم ســال گذشته علی رغم اینکه واکسن هم 
زده بودم، درگیر این بیماری شدم و حدود یک ماه واقعا اذیت 
شدم. زمانی که سریال »خانه پرتقالی ها« را بازی می کردم 
مدتی کار تعطیل شد، راستش نمی دانم از کجا کرونا گرفتم، 
در کیش یا پروژه »خانه پرتقالی ها«، اما خدا را شکر می کنم 
که به خیر گذشت و خداوند مرا کمک کرد. امیدوارم در سال 

جدید شاهد پایان کرونا باشیم.
بازیگر ســریال های »قصــه های تا به تــا«، »دنیای 
شیرین«، »تهران 11«، »کلاه پهلوی« و »معمای شاه« 
در ادامه درباره اینکه مهمترین آرزویش در ســال جدید 
برای مردم کشورش و خودش چیست؟ خاطرنشان کرد: 
برای من، اصل مردم کشورم هستند. آرزویم شادی مردم 
ســرزمینم است. وقتی مردم شاد باشــند و دستشان در 
جیبشــان باشــد طبیعتا من هم خوشحالم چون من هم 
جزو مردم کشور هستم. ای کاش می شد جنگ در تمام 
جهان تمام شــود و شــادی نصیب همه شود. مهمترین 
آرزویم در سال 1401 توقف جنگ در جهان و شاد بودن 
مردم کشــورم است ان شاءالله در ســال جدید ما کمتر 

شاهد اتفاقات تلخ باشیم.
او ســپس درباره کارهــای جدیــدش در تلویزیون توضیح 
داد: ســریالی تحت عنوان »جزر و مــد« به کارگردانی علی 
عبدالعلی زاده در صداوســیمای خوزستان تولید شد که من 
در آن حضور داشــتم و قرار بود از شــبکه دو ســیما پخش 
شــود ولی گویا اتفاقــات دیگری برایش افتــاد و نمی دانم 
کی و از کدام شــبکه پخش شــود. این مجموعه کار خوبی 
است امیدوارم مخاطبان هم دوستش داشته باشند. همچنین 
ســریال »خانه پرتقالی ها« را داشــتم که ایام نوروز به روی 
آنتن رفت. سریال طنز »خوشنام« را دارم که اکنون در شب 
های ماه مبارک رمضان در حال پخش است که این کار هم 
خوب بود. همچنین ســریال »عقرب عاشق« ساخته حسین 
سهیلی زاده از دیگر فعالیت هایم در سال 1400 بود که برای 
شبکه نمایش خانگی ساخته شد. یک تله فیلم هم با سیامک 
خواجه وند کار کردم. در کل 1400 خیلی پر کار بودم و خدا 
را شکر می کنم. من به لحاظ مالی مشکلی ندارم و خداراشکر 
به لحاظ هزینه تامین هســتم اما اگر کار نکنم زنده نیســتم 
و می میرم. من عاشــق کارم هستم، حالا اگر پروژه ها پولم 
را هم به موقــع بدهند، قطعا روند زندگی ام بهتر می چرخد 
و انگیزه بیشــتری پیدا می کنم ولی متاسفانه برخی پروژه ها 

بازیگران را اذیت می کنند.
رضا فیاضی در پایان گفت: بیشــترین دغدغه و عشقم، کار 
برای بچه هاست. اساسا کار در حوزه کودکان را خیلی دوست 
دارم و خیلی برایم ارزشمند است. امیدوارم ما در سال جدید 
برای کودکان کارهای بهتر و بیشتری داشته باشیم. در پایان 
آرزو می کنم ســال خوبی برای همه به همراه ســلامتی و 

موفقیت باشد.

نگاهی منتقدانه به فصل سوم »عصر جدید«؛

از حواشی داوران تا راستی آزمایی شرکت کنندگان
با اعلام نظرســنجی صداوسیما فصل سوم 
»عصر جدید« بــا داوران جدیدی همچون 
ژالــه صامتــی، کارن همایونفــر و مجید 
اســماعیلی که به جمع داوران برنامه اضافه 
شــدند، به عنــوان پرمخاطب تریــن برنامه 
عیدانه تلویزیون در نوروز 1401 لقب گرفت. 
هرچند بدون این اعــلام هم مردم »عصر 
جدید« را بیش از برنامه و سریال دیگری در 
ایام نوروز دیدند؛ چون از خنده و گریه گرفته 
تا هیجان و تعلیق و ریتم و فضایِ چشم نواز 
را در یک قاب می دیدند اما این بدان معنی 
نیســت که به این فصل برنامه هیچ نقدی 

وارد نیست! 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم، سومین فصل »عصر جدید« بعد از 
گمانه های زیاد با تغییر داوران، نیمه شعبان 
به آنتن رســید، هرچند مســابقه را از اول 
نوروز شروع کرد. یکی از اتفاقاتی که خیلی 
جالب بود و مورد توجــه قرار گرفت حضور 
اقوام مختلف و تنوع اســتعدادها و ســهم 
تماشاگران در قضاوت و داوری که علیخانی 
و همکارانش به »عصر جدید« اضافه کردند 
و این مشــارکت تماشاگران در داخل سالن 
برنامه، خودش به جذابیت برنامه اضافه کرد.

تغییر داوران
تغییــر داوران نظرات مختلفــی را به همراه 
داشت؛ بسیاری با آمدنِ ژاله صامتی، کارن 
همایونفر و مجید اســماعیلی موافق بودند و 
برخی هم به این نکته اشاره کردند که تغییر 
داوران بهتر از این ها هم می توانســت اتفاق 

بیفتد.
یکی از نکاتی که علیخانــی و همکارانش 
باید به آن توجه کنند و بسیار دیده می شود، 
دخالت های زیاد از حد مجری و ورود داوران 
به موضوعــات فرامتنی و بعضاً تعریض ضد 
شــخصیتی و جنسیتی اســت که حواشی 

زیادی را به دنبال داشته است.
شاید بیش از هر حاشیه ای، ماجرای اجرای 
موسیقی لرُی به واســطه وایرال متعدد، سر 
زبان ها افتــاد. اظهارات ژالــه صامتی داور 
این برنامــه تلویزیونی که درباره اجرای این 

خواننده، خبرساز شد، همان عبارت »آمدی 
تهران باید لهجه ات را حذف کنی!« بســیار 
وایرال و موجی از اعتراضات در شــبکه های 

اجتماعی را به همراه داشت،
هرچند ایــن عبارت بریده ای تقطیع شــده 
از نظر این داور بود امــا بازتاب زیادی پیدا 
کــرد و محل نقد منتقدان و مردم در فضای 
رســانه ای شد. در بخش کامل تر این ویدئو، 
صامتی سعی دارد دلسوزانه و مادرانه توضیح 
دهد که چرا به این استعداد رأی منفی داده 

است.
برخی کاربــران اظهارات منتســب به ژاله 
صامتی را نظر کارشناســی و فنی نسبت به 
این خواننده تلقی کرده اند و برخی دیگر آن 
را توهیــن  به این فرد و قوم لرُ دانســته اند، 
اما فارغ از این رفتار، برخی قرمز دادن های 
صامتی به شهرســتانی ها را سوژه کرده اند و 
نامهربانی  با شهرستانی ها خیلی  او  معتقدند 

می کند.
در عین حال صامتــی در همین برنامه هم 
بارها موتور محــرک داوران »عصر جدید« 
بوده و حتی خیلی از رأی های ســفیدِ او هم 
جریــان هدایتگر و کمک کننده ای داشــته 

است.
مجید اســماعیلی روانشــناس و کارشناس 
کــه به جای بشــیر حســینی در این فصل 
حضور دارد، بیشــتر از نگاه فرهنگ ســازانه 
به آیتم های رقابتــی رأی می دهد، حتی در 
برنامه های عجیب  از  جریان اجرای یکــی 
روی جایگاه »عصــر جدید«، به دنبال دادنِ 
رأی ســفید خودش اعلام کــرد که »من 
به خاطر اینکه از جریان حضور افراد شــجاع 
و باشــهامت در ایران اسلامی حمایت کرده 

باشم این رأی را دادم.«
راستی آزمایی میهمانان

یک بخشــی از حواشــی عصــر جدید هم 
بــه راســتی آزمایی برخــی از میهمانانش 
برمی گــردد، دختــری که بعد از 21 ســال 
بینایــی اش را به دســت آورد، تــارا صبی 
به همراه مــادرش به برنامه تحویل ســال 
»عصر جدید« آمد و این نکته را مطرح کرد.

او گفت که به بیمارســتان خدادوست شیراز 
رفته و عملی انجام داده اســت، چشم چپ 
او بینایی صددرصدی پیدا می کند و چشــم 
راســت او به خاطر افت بعــد از جراحی، 40 
درصــد بینایی دارد و دوباره قرار اســت در 
اولین فرصت عمل کند تا این بینایی هم به 
صددرصد برسد.این اظهارات خیلی زود مورد 
انتقــاد گروه هایی قرار گرفــت، حتی برخی 
پیگیــری کردند که این عمل انجام شــده 
است اما به خاطر انحراف چشم)!(، پیگیری ها 
نشان می دهد این میهمان از سوی بهزیستی 
معرفی شده و نامه ها و اسنادی هم مبنی بر 
درستی اظهاراتی که این میهمان در برنامه 
مطرح کرده اســت، وجود دارد.البته همواره 
نســبت به حضور میهمانان و کارشناســان 
تلویزیونی، شــائبه هایی وجود داشته که در 
بســیاری از اوقات با حواشی و چالش هایی 

همراه بوده است.
برخــی از ایــن میهمانــان و حرف هــای 
جنجالی شــان در همان برنامه »ماه عسل« 
هم بوده اســت که انتظار می رود علیخانی 
برنامه ســازی  تجربه  و همکارانــش کــه 
و  میهمانان  راســتی آزمایی  دارنــد  قدیمی 
شــرکت کنندگان را خیلی با دقت و ظرافت 

انجام دهند تا مو لای درز آن نرود.
نحوه برخورد با شرکت کنندگان

با همــه این ضعف هــا و نقدهــای جدّی 
کــه بــه »عصــر جدیــد« و رفتارهــای 
داوران و مجــری اش خصوصــاً برخورد با 
شــرکت کنندگان وارد است، »عصر جدید« 
پیشتاز نوروز تلویزیون است، اما باید عوامل 
و دســت اندرکاران این برنامه توجه داشــته 
باشــند که مردم به یک ســری از برخوردها 
حســاس اند خصوصاً شرکت کنندگانی که از 
مناطق دورافتــاده می آیند. مردم توقع دارند 
شــرکت کنندگان برنامه خصوصاً چوپانی را 
که در برنامه حاضر می شود محترم بشمرند.

صامتی و دیگر داوران برنامه باید خوددارتر 
برخــورد کنند، مداخله بیشــتر از نظر دادن 
همیشــه مســئله دار بوده و هرجــا داوران 
به نظــرات فرامتنــی ورود کرده اند در هر 

عرصه ای مسئله ایجاد کرده اند، داور باید در 
محدوده داوری خودش خلاق باشد.

از طرفی مجری هم باید گرداننده باشد؛ بین 
میهمان و داور بده بستان ایجاد کند و نهایتاً 
این ارتباط با مخاطب ایجاد شــود، اگر قرار 
باشــد خودش نظر بدهد پس چرا داور برای 
برنامه انتخاب کرده اســت؟! بنابراین نباید 

فراتر از وظایف خودش عمل کند.
برنامه استعدادیابی یا نمایشی؟

نکته دیگری که درباره برنامه »عصر جدید« 
وجود دارد این اســت که نباید این برنامه را 
کرد،  اســتعدادیابی محســوب  برنامه  یک 
این برنامه بیشــتر نمایشی است؛ میهمانان 
و شــرکت کنندگان می آیند واســتعدادهای 
خودشــان را به نمایش می گذارند و با رأی 
داوران و گاهی تماشاگران، صعود می کنند و 

به مراحل بالاتر می روند.
برنامه  جدیــد«  »عصــر  بدانیــم  وقتــی 
استعدادیابی نیســت، آن گاه می توان از کنار 
آفت ها و آســیب های جدّی نمایشی شدن 
و صحنه ای شــدنِ بروز و ظهورِ استعدادها 
به راحتــی گذشــت، چون وقتــی حرف از 
اســتعدادیابی به میان می آید، این طور القاء 
می شود که اســتعداد همان چیزی است که 

در این برنامه دیده می شود.
ممکن اســت افرادی بیرون از این مسابقه 
باشند و استعدادهای بزرگی باشند که دیده 
نشده اند. برخی اوقات هم گروهی با سودای 
دیده شدن به این فکر می افتند هر طور شده 
وارد چنین برنامه ای شــوند، در این مسیر، 
اســتعداد خاصِ آن فرد کشــف نمی شود. 
به جای نشان دادن اســتعداد خودشان، راه 
نمایش گذاشــتن و تأیید گرفتن از داورها را 

یاد گرفته اند.
این مســئله همیشه مطرح بوده است که به 
گروهی هم حسّ حقارت دست می دهد که 
خودشــان را نمی بینند و احســاس می کنند 
اســتعدادی ندارند و هیچ وقت هم نخواهند 
داشــت، بنابراین هر موقــع »عصر جدید« 
را مقابل خودمان می بینیم با شــمایل یک 
برنامه اســتعدادیابی، این برنامه را تماشــا 

نکنیم.
نکتــه دیگر، تأکید بر مســیری اســت که 
احســان علیخانــی در پیــش گرفته و آن 
نشان دادن اســتعدادها و حضور قومیت ها 
و آدم های شناخته نشــده ای است که رویِ 
جایــگاه »عصر جدید« می آینــد و اتفاقات 
خوبی برایشــان می افتد، ایــن همان ایجاد 
حسّ امید و خودباوری است که باید بسیاری 

از برنامه های صداوسیما به دنبال آن باشند.
در بسیاری از بخش های برنامه و مخصوصاً 
ســخن مجید اسماعیلی داور »عصر جدید« 
می توان به این مفهوم دســت پیدا کرد، »ما 
نمی توانیــم« معنی ندارد و افــرادی روی 
این صحنه می آیند که »مــا می توانیم« را 
بــه منصه ظهور می رســانند. از طرفی این 
برنامه ها جلــوی بیماری مزمنِ تهران زدگی 
تلویزیون را می گیرند که اتفاق بسیار خوب 

و پیش برنده ای است.
لزوم توجه به رویکرد بومی، ایرانی و 

اسلامی
اتفاق مناسب دیگر در برنامه »عصر جدید« 
که انتظار می رود گسترش بیشتری پیدا کند 
و از ایــن اصل، فاصله نگیرد، اصل توجه به 

رویکرد بومی، ایرانی و اسلامی است.
یکی از بهترین نمونه های این اتفاق، اجرای 
گروه ورزش زورخانه ای  در چند شب گذشته 
بود که بــا زنگ طلایی امین حیایی روبه رو 
شــد. یا اجرای گروه های بانوان و دوبلوری 
کودکان و نخبه های نوجــوان و جوانی که 
مخاطــب و داوران عصر جدیــد را کماکان 

شگفت زده می کند.
این امیدواری وجود دارد »عصر جدید« کنار 
نمایش اســتعداد افراد شناخته نشده جامعه و 
به ســمت  امیدآفرینی،  و  خودباوری  تقویت 
فرهنگ ســاز  واقعی  اســتعدادهای  معرفی 
بــرود تا مخاطبِ این برنامه شــاهد حضور 
تولیدکننده، کارآفرین، مربی و معلم نمونه ای 
باشد که با ســبک زندگی ایرانی و اسلامی 
توانسته است به این موفقیت دست پیدا کند؛ 
که این اتفاق در نوع خودش فرهنگ ســاز و 

حرکتِ رو به جلو است.
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بستری شدن 322 بیمار کرونایی در 
بیمارستان های خراسان رضوی 

رئیس کمیته رسانه و اطلاع رسانی قرارگاه مدیریت کرونا در دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره 
به آخرین شیوع کرونا در استان گفت: در حال حاضر 322 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های 

خراسان رضوی بستری هستند.
دکتر محمد پهلوان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: از مجموع بستری شدگان مبتلا به کرونا در 
بیمارستان های خراسان رضوی 88 نفر از آنان بدحال بوده و در بخش های مراقبت های ویژه این 

بیمارستان ها تحت درمان و مراقبت قرار دارند.
وی تاکید کرد: مراجعه زودهنگام به مراکز درمانی سطح بندی شده نقش موثری در پیشگیری از 

بروز بدحالی و خطرات ناشی از بیماری دارد.
پهلوان افزود: 248 نفر از کل بیماران کرونایی بســتری در خراســان رضوی مربوط به دانشگاه 
علوم پزشــکی مشهد هستند. این دانشگاه علاوه بر کلانشهر مشهد 15 شهرستان دیگر استان 

را زیر پوشش دارد.
رئیس کمیته رسانه و اطلاع رسانی قرارگاه مدیریت کرونا در دانشگاه علوم پزشکی مشهد ادامه 
داد: طی یک روز گذشته 99 بیمار جدید مبتلا به کرونا در بیمارستان های خراسان رضوی بستری 
شدند که سهم بیمارستان های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد از این تعداد 8۷ نفر بود.
وی عنوان کرد: همچنین در یک روز گذشــته 519 بیمار مبتلا یا مشکوک به کرونا به صورت 
سرپایی به مراکز خدمات جامع سلامت منتخب و مراکز اورژانس بیمارستان ها به صورت سرپایی 

مراجعه و خدمات دریافت کردند.
رئیس کمیته رسانه و اطلاع رسانی قرارگاه مدیریت کرونا در دانشگاه علوم پزشکی مشهد اضافه 
کرد: رعایت دســتورالعمل های بهداشتی، استفاده از ماســک، اجتناب از حضور در دورهمی ها و 

تکمیل واکسیناسیون از مهم ترین راهکارهای پیشگیری از کرونا به شمار می رود.

  افزایش کرایه ناوگان حمل بار و مسافر 
بجنورد

رییس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بجنورد گفت: نرخ جابه جایی بار و مسافر در 
مرکز استان 40 درصد افزایش یافت.

حمیدرضا شــافعی روز گذشــته اظهار کرد: افزایش نرخ جابه جایی بار و مسافر از دیروز اجرایی 
شده است.

وی افزود: با توجه به افزایش تورم سالیانه، شورای اسلامی شهر با افزایش کرایه ها موافقت کرد و 
پس از سیر مراحل قانونی، نرخ کرایه جابجای بار و مسافر اعم از تاکسی همگانی، تلفنی و بیسیم 

وهمچنین ناوگان باری نسبت به سال گذشته 40 درصد افزایش یافت.
شــافعی گفت: بر اســاس همین مصوبه نرخ کرایه اتوبوسهای درون شهری که تحت مالکیت 
شــهرداری اســت 12 هزار ریال و نرخ کرایه ناوگان بخش خصوصی 13 هزار ریال در صورت 
استفاده از کارت بلیط الکترونیکی تعیین شد و نرخ کرایه بصورت وجه نقد هم 15 هزار ریال است.
رییس ســازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بجنورد افزود: نرخ سرویس های مدارس با 
توجه به اینکه برای یک سال تحصیلی بوده شامل این مصوبه نشده و هیچگونه افزایشی در نرخ 

سرویس مدارس مجاز نیست.
تعداد اتوبوس های فعال در شهر بجنورد ۶0 دستگاه است.

همچنین در بجنورد حدود ۷00 دستگاه تاکسی همگانی و 2 هزار و 300 دستگاه تاکسی تلفنی 
و بیسیم فعال است.

  شهردار بجنورد:
نهضت آسفالت در بجنورد آغاز شد

شــهردار بجنورد از تحقق 92 درصدی 
بودجه 140 شــهرداری بجنورد تاکنون 

خبر داد.
جــواد حمیدی، در گفت و گو با ایســنا 
با اشــاره به اینکه تاکنون 92 درصد از 
بودجه سال 1400 شــهرداری بجنورد 
محقق شده اســت، اظهار کرد: تا آبان 
ماه سال گذشته فقط 38 درصد از بودجه 
محقق شده بود که این رقم تاکنون به 

92 درصد افزایش پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه بودجه سال 1401 به ۶50 میلیارد تومان افزایش یافته است، اضافه کرد: تلاش 

می شود مردم در سال جاری تحولات خاصی در حوزه عمران شهری را مشاهده کنند.
شــهردار بجنورد با اشــاره به اینکه ایجاد پیاده راه، پارکینگ، آســفالت معابر و... از اولویت های 
شهرداری طی سال جاری است، ادامه داد: در سال گذشته برای اولین بار به بجنورد ۶90 تن قیر 

رایگان اختصاص پیدا کرد که در سال جاری نهضت آسفالت را در بجنورد آغاز کرده ایم.
حمیدی با تأکید براینکه اولویت آســفالت با معابر حاشیه شهر است، افزود: معابر حاشیه شهر در 

اولویت هستند و معابر سطح شهر نیز آسفالت می شوند.
وی با اشاره به اهمیت کیفیت آسفالت، تصریح کرد: در حال حاضر مطالعاتی برای آسفالت پلیمری 

انجام می شود  و افزایش کیفیت آسفالت برای شهرداری اهمیت دارد.
شهردار بجنورد با اشاره به ایجاد پارکینگ در سطح شهر، اضافه کرد: اگر سرمایه گذاری برای این 

موضوع پیدا نشود با بودجه شهرداری پارکینگ را ایجاد می کنیم.
وی در رابطه با بازگشایی انتهای خیابان قیام نیز اظهار کرد: 120 میلیارد تومان برای بازگشایی 

معبر شهری این خیابان نیاز است.

ان
اس

خر

خبر

قول معاون وزیر راه و شهرسازی به 2 دختر شیروانی 
برای سفر زیارتی به کربلای معلا در فضای مجازی 
حاشیه ساز شد به طوری که وزیر راه و شهرسازی نیز 
دستور رسیدگی داد در حالی که پیگیری خبرنگار ایرنا 
از مسوول مربوطه نشان می دهد قرار نیست هزینه آن 

از بودجه های دولتی پرداخت شود.
به گزارش ایرنا، سیدفرزاد نجات نیا معاون وزیر راه و 
شهرسازی دهم فروردین ماه برای کلنگ زنی احداث 
2 هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن شیروان و 10 
هزار واحد در کل استان خراسان شمالی به شهرستان 
شیروان ســفر کرد؛ وعده این مســئول برای تامین 

هزینه ســفر 2 دختر بچه به کربلا و مزاح او با اســتاندار درباره نوع پذیرایی با انتقاد امام جمعه شیروان روبه رو شد و البته 
کاربران فضای مجازی هم نسبت به این حواشی بی توجه نماندند و آن را بازنشر کردند.

در صدر این واکنش ها، اظهارات حجت الاسلام حسین تکمیلی امام جمعه شیروان بود که خطاب به معاون پارلمانی وزیر 
راه و شهرسازی گفت: نسبت به ناهار مرغ و ماست مزاح کردید که ما آن را به عنوان شوخی برداشت کردیم اما از هدیه به 
2 دختر که به استقبال شما آمده بودند مبنی بر سفر کربلا همراه با خانواده که حدود 80 میلیون تومان هزینه خواهد داشت 
ناراحت شدم. منبع این پول از کجا تامین شده است؟ اگر از جیب شخصی است ما برایتان کف می زنیم و تشکر می کنیم 

اما اگر دولتی است این حق را نداریم. 
در فیلم منتشر شده، امام جمعه شیروان می گوید: »ما هم همین مرغ و ماست را می خوریم و این نشانه مردمی بودن دولت 
است، آقای معاون وزیر من گلایه مندم از اینکه شما 80 میلیون تومان را بخشیدی، این از چه منبعی است؟ اگر از منبع دولت 
است همچنین مجوزی داریم که 2 دختر بزرگوار که به شما خیر مقدم گفتند شما آنها را با خانواده به کربلا دعوت کردید، 
یعنی اگر معمولی بروند نفری 11 میلیون تومان رفت و برگشت است که شما  80 میلیون تومان گفتین، اگر از جیب شخصی 

است که الان برای شما دست و کف و صلوات می فرستیم ولی اگر دولتی است ما این حق را نداریم.«
این حاشیه ها سبب شد تا رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی اعتراض های امام جمعه شیروان را مورد پیگیری قرار دهد؛ 
علی جعفری مشاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی در پیامی توئیتری از دستور وزیر راه و شهرسازی در خصوص تذکر امام 
جمعه شهرســتان شیروان خبر داد و نوشت: یقینا انجام چنین خطایی که باعث بدبینی مردم و سرخوردگی جریان انقلابی 

نسبت به دولت مردمی است، قابل گذشت نخواهد بود.
در این ارتباط، سیدفرزاد نجات نیا معاون پارلمانی وزیر راه و شهرسازی در مطلبی که برای خبرنگار ایرنا ارسال کرد، نوشت: 
حاشــیه های ایجاد شده و آنچه در فضای مجازی مطرح شد، خارج از دایره انصاف بود، مطالب در فضای مجازی ناشیانه 

مطرح شد و حاشیه جای متن را  گرفت. 
سیدفرزاد نجات نیا در این باره توضیح داد: در سفر به خراسان شمالی، طبق معمول بنا به رفاقت قبلی با استاندار خراسان 
شــمالی از باب مزاح گفتم که مرغ و ماســت خوردیم خوابمان گرفت! 2 نونهال با لباس محلی و لهجه شیرین کرمانج به 
مدعوین خیر مقدم گفتند. در این حال بنده پرسیدم »کربلا رفتین گفتند نه! تعداد اعضای خانواده را پرسیدم جمعا هفت نفر 

بودند، و بیان داشتم هماهنگ می کنم انشاء الله با خانواده برید کربلا«.
وی در ادامه توضیحات خود آورده اســت: در بدو ورود به محل مراسم امام جمعه، برای خیر مقدم در جایگاه قرار گرفت و 
به حواشی مربوطه پرداخت و بین صحبت ایشان گفتم »قطعا اعتبار برای سفر زیارتی از محل دولتی نیست« و به صورت 
گذرا اشاره کردم در صیانت از بیت المال همین اندازه، التفات داشته باشید که برای سفر دولت به مشهد آمده ام چون نیت 

زیارت داشتم به حساب شخصی بلیت گرفتم. 
امام جمعه شــیروان به خبرنگار ایرنا گفت: قول معاون وزیر راه و شهرســازی به 2 دختر بچه که هیچ شناختی از وضعیت 

اقتصادی آنان ندارد اشتباه و مورد انتقاد ما است.
حجت الاســلام تکمیلی اظهار داشــت: ایــن اقدام معاون وزیر راه و شهرســازی هیــچ توجیه ندارد،  او ســوال های 
 مــن در ایــن زمینــه را پاســخ نداده و تاکنــون به گفتــن اینکه این مبلــغ با کمک خیران تامین می شــود بســنده

 کرده است.

قائم مقام رئیس ستاد اجرایی خدمات سفر خراسان رضوی از ورود بیش از هشت میلیون مسافر به مشهد در نوروز 1401 خبر داد.
به گزارش صبح امروز، حجت الاسلام حجت گنابادی نژاد درباره میزان ورود مسافران نوروزی به مشهد اظهار کرد: »از 10 اسفند 
ماه سال گذشته مصادف با عید مبعث تا پایان 12 فروردین توفیق میزبانی بیش از هشت میلیون زائر را در مشهد داشته ایم، در 11 
و 12 فروردین روزی 500 هزار نفر از مشهد خارج  شده اند. همچنین 13 فروردین روز عادی و متوسطی را به لحاظ خروج مسافران 

در مشهد سپری کردیم.«
وی افزود: »مجموع ظرفیت های اضافی که برای پایانه های مســافربری و راه آهن مشهد پیش بینی کرده بودیم، اکنون استقبال 

چندانی نمی شود که این موضوع نشان  می دهد آغاز ماه مبارک رمضان به بازگشت مسافران نورزی شتاب بیشتری داده است.«
معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداری خراسان رضوی در خصوص وضعیت مشهد در نوروز 1401 گفت: »خدا را شکر 
مجالی پیش آمد که مردم توانســتند پس از 2 ســال به زیارت امام رضا)ع( مشرف شوند، در کنار تمام کم و کاستی ها بزرگ ترین 

مزیت تشرف زائران به حرم رضوی بود.«
گنابادی نژاد تصریح کرد: »میزبانی از هشت میلیون مسافر کار آسانی نیست. در این مقیاس مشکل و بحران جدی نداشتیم اما قطعا 
مشــکل و ایراداتی هم داشته ایم. به عنوان مثال در هر سال حدود ۷0 تا 80 هزار نفر به حج تمتع اعزام می شوند. برای اعزام این 

زائران یک سازمان مستقل در کشور ایجاد شده که در طول سال موظف است این کار را مدیریت کند.«
او ادامه داد: »هم چنین قانون 18 دســتگاه را موظف کرده که این فرایند را پشتیبانی کند. در مجموع 18 نهاد و وزارت خانه بسیج 
می شــوند که 80 هزار نفر به حج تمتع مشــرف شوند. این در حالی است که بیشــتر بار میزبانی از هشت میلیون زائر روی دوش 

مشهدی ها و خراسانی هاست، هیچ نهاد و دستگاه ملی در این زمینه نقش آفرینی نمی کند.«
معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداری خراسان رضوی تصریح کرد: »البته امیدواریم با رویکردی که رییس جمهور در 
جلسه شورای ملی زیارت و جلسه اخیر در شورای اداری خراسان رضوی داشت، بتوانیم برای بسیج ظرفیت های ملی در میزبانی از 

زائران امام رضا)ع( شرایط بهتری را فراهم و برای رفع نواقص اقداماتی را عملی کنیم.«
گنابادی نژاد گفت: »عموم مردم به خصوص نخبگان مجموعه نواقصی را که مشاهده کرده اند به حوزه معاونت زیارت استانداری 
خراسان رضوی و یا دبیرخانه ستاد خدمات سفر که مجموعه مسئولیت آن در اداره  کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی است به صورت پیام، تذکرات مکتوب، صوتی و یا حضوری منعکس کنند. از پنج روز قبل گروهی را در معاونت 
زیارت استانداری خراسان رضوی مستقر کرده ایم که مجموعه مزیت ها و نواقص این دوره از میزبانی را شناسایی کرده تا برای دوره 

بعدی میزبانی پس از ماه مبارک رمضان و در تابستان آماده شویم.«

ماجرای هدیه معاون وزیر راه در سفر به شیروان چه بود؟ میزبانی مشهد از ۸ میلیون مسافر در نوروز ۱4۰۱

استاندار خراسان رضوی در پاسخ به سوال خبرنگار صبح امروز:

حفظ حرمت حضرت رضا)ع( در مشهد لازم است
استاندار خراســان رضوی در پاسخ به سوال صبح امروز در 
خصوص حواشی به وجود آمده مسابقه فوتبال ایران و لبنان 
در مشــهدمقدس گفت: اتفاقاتی که در مسابقه فوتبال رخ 
داد مربوط به تصمیمــات از مرکز بود، عدم رعایت  برخی 
از الزامات در تصمیم گیری های رخ داده شرایط نامناسبی را 

ایجاد و سبب رخ دادن برخی اتفاقات شد.
وی ادامــه داد: تصمیم گیری در خصــوص زمان و مکان 
برگزاری مسابقه بین ایران و لبنان در اختیار مدیران استانی 
نبود؛ حتی میزان تماشاگران و ترکیب آنها نیز کاملا در اختیار 
وزارت ورزش بوده و از تهران تعیین و تکلیف شده؛ آنچه به 
ما در استان مربوط می شد موضوع اجرای مسابقه براساس 

تصمیمات اخذ و ابلاغ شده به استان بوده است.
استاندار خراسان رضوی با بیان اینکه رسانه و فضای مجازی 
گاهی می تواند یک موضوع را به موضوع دیگر اتصال دهند 
و موضوع را به گونه ای غیر واقعی نشــان دهند گفت: در 
زمان برگزاری بازی نماینده ولی فقیه خارج از استان حضور 
داشته است؛ از طرفی دیگر تیم ملی ایران و لبنان به سبب 
اعتبار حضرت رضا)ع( در مشهد مقدس علاقه داشتند تا به 
مشهد بیایند تا برگزاری آخرین مسابقه قبل از جام جهانی در 

مشهد به عنوان حسن ختامی برای آنها باشد.
نظری تصریح کرد: اینجا مشــهد مقدس است یعنی همه 
چیــز باید حول محور فرهنگ رضــوی و حضرت علی بن 
موسی الرضا)ع( رقم بخورد، با همان اعتقادی که به زیارت 
امام رضا)ع( مشــرف می شویم، لازم است با همان اعتقاد 
نیز حرمت حضرت را در این شــهر مقدس نگه داری کنیم 
بنابراین اگر بحثی در این زمینه می شود در خصوص حفظ 

حرمت حضرت رضا )ع( است.
اســتاندار خراسان رضوی با اشــاره به اینکه ما مجاورین و 
زائران به این اعتقاد داریم وقتی وارد یک مسجد می شویم 
الزامات مسجد را رعایت کنیم گفت : وقتی وارد یک حریم 
خاص می شویم الزامات آن را رعایت می کنیم؛ پس همه 
مباحث ناشــی از این موض.ع اســت که وقتی ما در  شهر 
مقدس امام رضا)ع( زندگی می کنیم یا وارد آن می شــویم 
باید اعتقــادات و ملاحضات مربوط به این حریم رضوی را 

حفظ کنیم.

نظری تصریح کرد: اگر در ارتباط هر موضوعی مطلبی مطرح 
می شــود از این نگاه است و به اشــخاص برنمیگردد؛این 
موضوع که شخص خاصی را متهم کنند یا شخص خاصی 
به اصطلاح دستور داده و یا تائید کرده باشد صحیح نیست.

لذا موضوع از نظر ما کاملا روشــن اســت و اتفاقات که در 
فوتبال افتاد تصمیم گیری مربوط به مرکزیت بود و براساس 
عدم رعایت الزامــات تصمیم گرفته بودند اینجا شــرایط 

نامناسبی پیش آورد و برخی اتفاقات متاسفانه رخ داد.
بررسی ظرفیتهای استان توسط شخص رئیس 

جمهور
در ادامه این جلسه استاندار خراسان رضوی به ارائه گزارش 
جزئیات ســفر رئیس جمهور به مشــهد مقدس پرداخت و 
گفت: بررســی ظرفیت های استانی توسط شخص رئیس 
جمهور به همراه بازدید معاونین و وزرای دولت از شهرستان 
های اســتان از مهم ترین فعالیت این ســفر ســه روزه به 

خراسان رضوی بود.
آیت الله رئیســی چهارشنبه 10 فروردین ماه ساعت 1۶:30 
وارد مشــهد شــد و پس از زیارت مضجع شریف حضرت 
رضا)ع( با روحانیون، خانواده شهدای جنگ تحمیلی و مدافع 

حرم دیدار و گفتگو کرد.
رئیس جمهور ســپیده دم روزدوم ســفر مشهد را به مقصد 
سرخس ترک کرد و با بازدید از پالایشگاه خانگیران فازها و 

دستگاه های تازه تاسیس را به بهره برداری رساند.
با افتتاح پروژه مذکور در پالایشــگاه خانگیران می توانیم 
با بهره گیری از گوگرد به دســت آمده از امتیازات بسیاری 
در حــوزه تولید کود برای اســتفاده در حوزه کشــاورزی 
استفاده کنیم؛ در گذشــته گوگرد خام به منظور تولید کود 
به کشــورهایی همچون هند صادر می شد و پس از آن با 
ارزش افزوده بیشتری مجددا توسط مصرف کننده در کشور 

خریداری می شد.
بــا برنامه ریزی های صورت گرفته بنا شــد تا طی 24 ماه 
آینده مخزن دخیره گازی پالایشــگاه خانگیران به منظور 
جمع آوری گاز مازاد برای استفاده بهینه در فصل سرما ایجاد 

و مورد بهره برداری قرار بگیرد.
استاندار خراسان رضوی با اشاره به اهمیت استفاده از ظرفیت 

راه های مواصلاتی اســتان خراسان رضوی گفت: موضوع 
حمل و نقل ریلی جمهوری اســلامی و کشورهای آسیایی 
مرکزی از جمله مهم ترین مباحث مورد بررســی توســط 

رئیس جمهور در سفربه خراسان رضوی بود.
با توجه به روئیت ظرفیت های بســیار در ایستگاه راه آهن 
ســرخس، موضوعاتی در زمینه اســتفاده بیشتر از ظرفیت 
صادرات ریلی توسط این شهرستان استان خراسان مطرح و 
بنا شد تا دولت برنامه ویژه ای برای استفاده از امکانات این 

منطقه تدوین کند.
رئیس جمهور پس از انجام دیدار های برنامه ریزی شده و 
مردمی در ســرخس به مشهد بازگشتند و در جلسه شورای 
اداری استان شرکت کردند؛ موضوعات مورد بررسی در سفر 
استانی رئیس جمهور در این جلسه با حضور معاونین رئیس 
جمهور، برخی از وزرا، نماینده ولی فقیه در اســتان خراسان 
رضوی و مدیران استانی جمع بندی و جنبه اداری و رسمی 

به خود گرفت.
مصوبات سفر رئیس جمهور به خراسان رضوی

در سفر رئیس جمهور به استان خراسان رضوی 183 مصوبه 
با اعتباری بالغ بر 2۶ هــزار و ۷00 میلیارد تومان در غالب 
پروژه های کوتاه، میان و بلند مدت تا سقف 3 سال در سطح 

استان خراسان رضوی به تصویب رسید.
همچنین بنا شد تا 200 میلیارد تومان به صورت ریالی و 1 
میلیارد و 3۷9 میایون دلار به صورت ارزی در حوزه سرمایه 

گذاری استان مورد استفاده قرار بگیرد.
نظری بیان داشت: دولت با نگاه به بهبود بخش زیربنایی در 
تمامی راه های استان خراسان رضوی، 58 پروژه به ارزش 
18 هــزار و 4۶0 میلیارد تومان در نظر گرفته تا بتوانیم طی 
مدت زمان مشخصی بخش عظیمی از راه های اصلی استان 
را مرمت و بازسازی کنیم؛ پروژه های در نظر گرفته شده در 
بخش زیربنایی به مسائل آب رسانی، تولید و انتقال برق و 

گازرسانی در استان خراسان رضوی مربوط می شود.
در حوزه کشاورزی 21 پروژه با اعتبار 2 هزار و ۷38 میلیارد 
تومان؛ حوزه بهداشــت 1۶ پروژه با اعتبــار 2 هزارو 105 
میلیارد تومان، حوزه فرهنگی، آموزشی و ورزشی 42 پروژه 
با اعتبار 2 هزار و ۶3۷ میلیارد تومان، حوزه صنعت و معدن 

1۶پروژه با اعتبار 504 میلیارد تومان به همراه 300 میلیارد 
تومان تسهیلات، حوزه رفاه اجتماعی و اشتغال 33 پروژه با 
اعتبار 123 میلیارد تومان و 200 میلیارد تومان تسهیلات و 
حوزه امنیتی، انتظامی و قضائی ۷ پروژه با اعتبار 130 میلیارد 

تومان در این سفر به تصویب رسید.
همچنین 3 پروژه قطار ســریع السیر تهران مشهد، آزادراه 
حرم تا حرم و شهرک فرودگاهی امام رضا)ع( از جمله پروژه 
هایی بود که در طی این سفر مورد بررسی قرار گرفت و بنا 
شد تا منابع تامین بودجه های مذکور از محل اعتبارات ملی 

و ویژه تعیین شود.
حمایت از نخبگان کارآفرین تا مرحله تجاری سازی

استاندار خراسان رضوی با بیان اینکه در حال حاضر قرارگاه 
مربوط به رســیدگی مشکلات شرکت های دانش بنیان در 
استان مشغول به فعالیت است گفت: ایده یابی و حمایت از 
نخبگان در گام اول و تبدیل ایده های کارامد به محصولات 
تولیــدی و تجاری از مهم ترین برنامه های ما در اســتان 

خراسان رضوی است.
رئیس جمهور در طی این ســفر از ظرفیت های کشاورزی 
شهرستان سرخس بازدید کرد و شاهد رشد و پیشرفت این 
شهرســتان در ایجاد باغات پسته و گردو در این شهرستان 

ها بود.
ظرفیت های گسترده کشورهای همسایه 

استاندار خراسان رضوی با بیان اینکه افغانستان و کشورهای 
آســیای مرکزی اولویت اصلی اقتصاد استان  است، گفت: 
با اســتقرار مسوولان جدید گمرک در استان، تیم اقتصادی 
هماهنگ  ایجاد و با بخش های مرتبط با گمرک و بازارچه 

ها اقدامات منسجم صورت خواهد یافت.
نظری افزود: دسترســی به کشورهای آســیای مرکزی از 
ترکمنستان اتفاق می افتد، انتخاباتی در ترکمنستان صورت 
گرفته و اکنون در انتظار تثبیت حاکمیت جدید هســتیم و 
امیدواریم ارتباط با سرپل ارتباطی یعنی ترکمنستان به خوبی 

انجام شود.
وی گفت: در ارتباط با حاکمان کنونی افغانستان معذوریت 
های حقوقی داریم، کمی کار به ســختی پیش می رود اما 

اقداماتی در دوغارون پیش بینی کرده ایم.



7
پنجشنبه26  اسفند1400/   سال سوم  /   شماره 1171

Vol.3.No.1171/ March .17.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ی
زش

ور

خبر

تماس تلفنی شمسایی با سرمربیان تیم ملی 
پرتغال و آرژانتین

وحید شمسایی ســرمربی تیم ملی فوتسال ایران برای برگزاری بازی تدارکاتی با سرمربیان 
پرتغال و آرژانتین تماس گرفته است.

به گزارش خبرنگار مهر، وحید شمسایی بعد از قبول هدایت تیم ملی فوتسال ایران بر پروسه 
جوانگرایی و استفاده از بازیکنان جوان تاکید کرده است.

شمســایی در گفتگو با مســئولان فدراســیون فوتبال اعلام کرده است که برای رسیدن به 
اهدافش نیاز به بازی های تدارکاتی کافی و مناسب دارد.

ســرمربی تیم ملی به همراه شــهاب ســفال منش دســتیار خود مقدمات انجام بازی های 
تدارکاتی را پیش برده اند ولی نهایی شدن این مسابقات بستگی به حمایت فدراسیون دارد.
شمسایی در نشســت خبری امروز دوشنبه خود در حضور خبرنگاران خبر داد که با همتایان 

خود در پرتغال و آرژانتین برای هماهنگی بازی تدارکاتی مذاکره کرده است.
او گفت: اندازه سر سوزن در فوتسال دنیا اعتبار داریم و با تلفن هم تماس می گیریم. با تلفن 
به سرمربی آرژانتین و پرتغال تماس گرفتیم. وقتی آنها می گویند برای بازی دوستانه تاریخ 
تعیین کنید کارها را انجام می دهیم. این پروســه سپس باید به اتوماسیون فدراسیون برود و 
بودجه اش عملی شود. نمی خواهم آدمی باشم که حرفی بزنم و زیرش بمانم. اگر فدراسیون 

همکاری نکند لطمه می خوریم. این را با قدرت می گویم.

  »قایقرانی« غرق نشود!
قایقرانی ایران در حالی از مســابقات قهرمانی آسیا کسب مدال های پرتعداد برگشت که چند 
کشــور مدعی و قدرتمند قاره کهن در این رویداد غیبت داشتند و برای بازیهای آسیایی آماده 

می شدند.
به گزارش خبرنگار مهر، مســابقات قایقرانی آبهای آرام قهرمانی آســیا در سال 2022 بعد از 
چندین سال وقفه به دلیل کرونا رده سنی بزرگسالان و پاراکانو فروردین سالجاری به میزبانی 
تایلند برگزار شد که ملی پوشان ایران موفق به کسب 25 مدال از این مسابقات شدند. مدال 

هایی که با واقعیت قایقرانی ایران و نتایجی که در گذشته بدست آمده بود همخوانی ندارد.
ایران در شــرایطی با رقیبانی چون قزاقستان، ازبکســتان، تایلند، اندونزی، چین تایپه و هند 
رقابت کرد که برخی مدعیان اصلی قهرمانی آسیا و کشورهایی که مدال های پرتعداد را درو 
می کردند غایب بودند. چین، کره جنوبی و شمالی، ژاپن، تاجیکستان، ویتنام که خود را برای 

بازیهای آسیایی هانگژو آماده می کنند در این مسابقات شرکت نداشتند.
مســابقات قایقرانی آبهای آرام آسیا برخلاف بازیهای آسیایی و المپیک که در 12 ماده است، 
در 35 ماده برگزار می شــود و این تعداد برگزاری مواد بــه افزایش تعداد مدالها می انجامد 
به طوریکه در تایلند 105 مدال در بخش زنان و مردان توزیع شــد. اما برای ارزیابی و پیش 
بینی درست تعداد مدال ها در بازیهای آسیایی باید دید پاروزنان در چه مواد المپیکی صاحب 

نشان شده اند.
ایران آخرین بار در ســال 201۷ در مســابقات قهرمانی بزرگسالان آسیا شرکت کرد و در آن 
سال با کسب 10 مدال شامل یک طلا، 4 نقره و 5 برنز بعد از قزاقستان قدرت اول قایقرانی 
آبهای آرام آسیا، چین و ازبک چهارم شد. اما این بار با کسب 13 طلا، 5 نقره و2 برنز در رده 
اول رتبه بندی آســیا قرار گرفت و از قزاقستان و ازبکستان دو کشور صاحب سبک قایقرانی 
بالاتر ایســتاد. نمایندگان ایران در مسابقات بخش پاراکانو هم صاحب 2 طلا، 2 نقره و یک 
برنز شده و در بخش اسلالوم هم که قبل از این رقابت ها برگزار شد دو مدال بدست آوردیم.
ســهم قایقرانی آبهای آرام ایران در بازیهای آســیایی جاکارتا 3 مدال، اینچئون کره 4 مدال، 
گوانگژو چین 3 مدال و دوحه قطر 2 مدال بوده است.پاروزنان کشورمان در مسابقات قهرمانی 
آسیای تایلند 2022 در مواد المپیکی و بازیهای آسیایی سهم قابل توجهی در کسب مدال طلا 
داشتند به طوریکه در کانوی دو نفره 200 متر مردان، کانوی دو نفره هزار متر مردان، کایاک 
دو نفره 200 متر مردان، کایاک چهار نفره 500 متر مردان، کایاک تک نفره 200 متر زنان و 
کایاک تک نفره 500 متر زنان صاحب مدال طلا شدیم. در کایاک تک نفره 200 متر مردان 
برنز و در کایاک دو نفره 500 متر زنان هم صاحب مدال نقره شدیم. به این ترتیب قایقرانان 
از بین 12 ماده المپیکی و بازیهای آســیایی در 9 ماده مدال گرفتند و در مواد کانوی زنان و 

یک ماده کانوی مردان بدون مدال ماندند.
قایقرانی ایران بعد از چندین سال وقفه در برگزاری مسابقات قهرمانی آبهای آرام آسیا این بار 
به مربیگری »پدرو« مربی برزیلی خود در این رویداد حاضر شد. عملکرد این مربی اهل قاره 
آمریــکای جنوبی در مدت کوتاه حضور چند ماهــه اش بهبود رکوردهای پاروزنان و افزایش 
مدال ها در مسابقات برون مرزی بود به طوریکه برای اولین بار توانستیم با چهره های جدید 
و قایقرانان جوان در رده سنی بزرگسال از قزاقستان و ازبکستان دو قدرت اول قایقرانی آبهای 
آرام آســیا پیشــی بگیریم و به طور قطع این مســئله می تواند آینده درخشانی را پیش روی 
قایقرانی ایران داشته باشد.با این حال نتایجی که در مسابقات اخیر رقم خورد نباید فدراسیون 
قایقرانی را گول بزند چرا که چند کشــور اصلی و مدعی آســیا که خــود را آماده حضور در 
بازیهای آسیایی می کنند در این رویداد غایب بودند و طبیعی است زمانی که مدعیان نباشند 
برای کشورهایی مثل ایران این فرصت فراهم می شود که تعداد مدال هایش را بیشتر کند.

اگر نتایج قایقرانی ایران در مســابقات اخیر واقعی و براساس توانایی بالای ورزشکاران باشد 
باید در بازیهای آســیایی هم که کشــورهایی مثل چین، کره جنوبی و ژاپن هم حضور دارند 

همین نتایج تکرار شود یا با کمترین فاصله تعداد مدال ها به دست بیاید.

  نمونه های دوپینگ کشتی گیران بعد از 
۴۰ روز برگشت خورد!

سخنگوی فدراسیون کشتی گفت: نادو در بحث ارسال نمونه های دوپینگ به آزمایشگاه سهل 
انگاری کرده، در حالیکه توقع ما از این ستاد بسیار بیشتر است.

به گزارش خبرنگار مهر، روز گذشــته فدراسیون کشــتی با اعتراض جدی به وزارت ورزش 
مدعی شــد با وجود اینکه در دو سال گذشته، هماهنگ ترین فدراسیون با ستاد ملی مبارزه با 

دوپینگ )نادو( بوده، کم کاری این ستاد برای کشتی کشور مشکل ساز شده است.
در همین راســتا محمدابراهیم امامی سخنگوی فدراســیون کشتی به خبرنگار مهر گفت: در 
اینکه در روند نمونه گیری و ارســال آن به آزمایشــگاهی در خارج از کشور بی توجهی و کم 
لطفی شــده هیچ تردیدی نیســت، اما ســتاد مبارزه با دوپینگ باید بداند رشته پر افتخاری 

همچون کشتی مثل برخی از رشته های دیگر نیست که حساسیت زیادی روی آن نباشد.
وی افزود: فدراسیون کشــتی مدتهاست در راستای تحقق اهداف عالیه خود به جهت مبارزه 
با دوپینگ تمامی تلاش خود را کرده تا با هماهنگی و همکاری ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ 
ایران )نادو( بتواند با این معضل جدی ورزش مبارزه کند، اما اتفاقات اخیر نشــان داد در این 

خصوص از جانب نادو سهل انگاری شده است.
امامی با تاکید بر اینکه توقع فدراســیون کشــتی از نادو این بــوده که همکاری و دقت نظر 
بیشــتری با این رشته پرافتخار داشته باشد گفت: 40 روز قبل از بچه ها نمونه گیری شده اما 

روز گذشته خبر رسید که این نمونه ها برگشت خورده و در گمرک است!
ســخنگوی فدراسیون کشتی افزود: کشتی ایران در سالجاری میادین بزرگ و مهمی را پیش 
رو دارد که هر اتفاقی در بحث دوپینگ می تواند ضربه سنگینی به ما بزند. مسابقات قهرمانی 
آسیا و جهان در راه است و تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی ما باید در بهترین شرایط از نظر 
پاک بودن ورزشکاران در این مسابقات حضور یابند. حال در نظر بگیرید همین سهل انگاری 

نادو باعث شود تا مشکلی برای ما ایجاد شود.
وی در پایان خاطر نشــان کرد: محمد بنا و پژمان درستکار به عنوان سرمربیان تیم های ملی 
کشتی فرنگی و آزاد باید بزودی بهترین نفرات خود را راهی رقابتهای آسیایی و جهانی کنند، 
اما هم اکنون با توجه به عدم دریافت نتایج تست های دوپینگ با اما و اگرهای فراوانی همراه 

خواهند شد.
به گزارش خبرنگار مهر، فدراســیون کشــتی روز گذشــته در نامه ای بــه وزارت ورزش و 
جوانان، اعتراض شــدید خود را نســبت به عدم مســئولیت پذیری ســتاد مبارزه با دوپینگ 
اعلام کرد و مدعی شــد تا رفع نشــدن مشــکل مذکور، هیچ گونه همکاری با نادو نخواهد 
داشــت. کشــتی ایران در ســال جدید میادین مهمی از جمله قهرمانی آســیا در مغولستان 
)اواخــر فروردیــن مــاه 1401(، رقابت های جهانــی صربســتان )19 تا 2۷ شــهریورماه 
 1401( و بازی هــای آســیایی چیــن )30 شــهریورماه تــا 2 مهرمــاه 1401( را پیش رو 

دارد.

 شجاعیان: 
می توانستیم از پرسپولیس 3 امتیاز بگیربیم

داورها دوست دارند پرسپولیس مساوی کند

 عنایتی: منتظر نیستیم کسی سبک ما را بپسندند

بازیکــن تیم فوتبال هوادار تهران گفت: اگر در اواخر بازی از 
موقعیت های مان اســتفاده می کردیم می توانستیم با کسب 3 

امتیاز از زمین خارج شویم.
شــجاعیان: می توانســتیم از پرســپولیس 3 امتیاز بگیربیم/ 

بی ادبی واکنش دارد
بــه گزارش خبرنگار ورزشــی خبرگزاری فــارس، داریوش 
شــجاعیان پس از کسب تســاوی مقابل پرسپولیس اظهار 
داشــت: بازی خوبی بود. هر دو تیم چند موقعیت داشــتند. 
فکر می کنم مســاوی عادلانه بود. در نیمه دوم چند موقعیت 
خوب داشتیم که اگر اســتفاده می کردیم می توانستیم با سه 

امتیاز بیرون بیاییم.
وی در خصــوص اینکه بــازی خیلی درگیرانــه بود، گفت: 
پرسپولیس در کورس اســت و ما هم دنبال این هستیم که 
خودمان را به بالای جدول برســانیم. مطمئن باشید در این 
بازی درگیری ایجاد می شــود. فکر می کنم درگیری خاصی 

نبود. فوتبال است پینگ پنگ که نیست!
هافبک هوادار در خصوص رفتار روح الله باقری پس از پایان 
بــازی عنوان کرد: فکر کنم بی ادبی کردند و مطمئناً بی ادبی 

واکنش دارد. فکر نمی کنم مسئله خاصی بود. 
شــجاعیان در مورد اینکه چه کســی بی ادبــی کرد، گفت: 
من نشــناختم فکر می کنم یکی از اعضــای کادر فنی تیم 

پرسپولیس بود. 
وی در مورد اینکه هواداران پرســپولیس اعتراض داشتند و 

معتقد بودند تیم هوادار برای خوشــحالی استقلالی ها بازی 
کرد، اظهار داشت: نه، اینطور نیست. مطمئناً ما در هر تیمی 
بــازی می کنیم ارق خاصی به تیم مان داریم و برای موفقیت 
هوادار تلاش می کردیم مطمئن باشــید به همین روند ادامه 

می دهیم و خودمان را به بالای جدول می رسانیم.

مربی تیم فوتبال پرســپولیس با بیان این که شیوه بازی تیم 
هــوادار هم یک نوع بازی اســت گفت: مــا از هر تاکتیکی 
استفاده کردیم تا به گل برسیم اما موفق به این کار نشدیم.

به گزارش خبرنــگار مهر، هفته بیســت و چهارم رقابتهای 
لیگ برتر شــامگاه روز دوشــنبه و از ساعت 20:45 دقیقه با 
دیدار تیم های هوادار و پرسپولیس در ورزشگاه پاس تهران 
پیگیری شــد که این دیدار پربرخورد با تساوی بدون گل به 

پایان رسید.
حمید مطهری که در غیاب یحیی گل محمدی به نشســت 
خبــری آمده بود در مورد این دیــدار گفت: صحبت هایم را 
درباره ســبک و شــیوه بازی تیم هوادار شروع می کنم. این 
شــیوه ای از فوتبال است. ما باید شرایط را بهتر می کردیم. 

هرگونه شیوه تاکتیکی را پیاده کردیم اما گل نزدیم.
مربی پرســپولیس افزود: اگر مهدی ترابی در همان ابتدای 
بازی گلزنی می کرد شــرایط طور دیگــری رقم می خورد. 
وقتــی به جناحین آمدیــم آنها باز هم با تعداد بیشــتر دفاع 
کردند. توپ های ما تبدیل به گل نشد. با اینکه خیلی خوب 

بازی کردیم اما گل نزدیم.
وی درباره عملکرد حاج ملک داور مســابقه تاکید کرد: من 
چون ســوال کردید درباره اش حرف می زنم. من نمی دانم 
داوری هــا در هفته های اخیر چرا دوســت دارند بازی های 
پرســپولیس را مســاوی کنند. من درباره تیــم داوری هیچ 
صحبتی ندارم فقط می خواهم شــما ببینید که چرا اینگونه 
وقت اضافی برای نیمه اول گرفتند. اینها بهانه نیســت بلکه 

واقعیت بازی بود.

او درباره شعارهای بوقچی های پرسپولیس که احساس می 
کرد فشار روی بازیکنان آورد یادآور شد: ما شیوه بازی خوب 
خودمان را انجام دادیم. آنها دنبال همین شــرایط بودند. در 
رختکن هم گفتن تیم بزرگ پرسپولیس دنبال همین موضوع 

بودند.
مطهــری درباره ادامه بازی های پرســپولیس در لیگ برتر 
گفت: قهرمانی در خون پرسپولیس است  باید حرفه ای فکر 
کنیم و بجنگیم. لیگ را پر قدرت دنبال می کنیم نتایج سایر 
تیــم ها را هم دنبال می کنیم. در بازی های باقیمانده خیلی 

اتفاقات می افتد.
مربی سرخپوشــان درباره حاشــیه هایی کــه حامد لک در 
پرســپولیس ایحاد کرد تصریح کرد: اصــلا چنین اجازه ای 
نمی دهیم که بازیکن درباره حضورش در ترکیب بحث کند. 
حامد لک یک اشتباهی داشــت که فقط بابت آن از تمرین 
گروهی منع شد. ما اجازه نمی دهیم اتفاقی بر خلاف احترام 

در تیم ما بیفتد.

سرمربی تیم فوتبال هوادار تهران گفت: منتظر 
نیســتیم که کسی ســبک ما را بپسندند، چون 

روش خودمان را داریم.
عنایتی: منتظر نیســتیم کســی ســبک ما را 
بپسندند/ پاک هستیم و از هیچ چیز نمی ترسیم
، رضا عنایتی در نشست خبری پس از تساوی 
مقابــل پرســپولیس اظهار داشــت: به خاطر 
شــرایط جدولی مطمئن بودیــم بازی از حالت 
طبیعی خارج می شــود. یک بازی کاملًا جاندار 
با درگیری های زیاد بود. فکر می کنم داور خیلی 
خوب بازی را کنترل کرد. جایی که باید، بازی 
را قطع می کرد. در کل روز خوبی داشت. داوران 
در برخی صحنه ها اشــتباه داشتند، مخصوصاً 
کمک داور سمت نیمکت پرسپولیس؛ البته این 

اشتباهات تاثیر گذار نبود.
وی افــزود:  پیش بینــی کــرده بودیــم بازی 
تنش های زیادی به خاطر شرایط جدول داشته 
باشــد. تمام توانمان را به کار گرفتیم. ســعی 
کردیم نقاط قوت پرســپولیس را که خیلی زیاد 
هــم بود کنترل کنیم. تعجب من از این بود که 
از دقیقه یک توپ ها بالا رفت. تنها موردی بود 
کــه به آن فکر نکرده و تمریــن نکرده بودیم. 
پرســپولیس خیلی خــوب روی زمیــن بازی 

می کند، اما از دقیقه یک توپ ها بالا رفت. 

عنایتی گفت: این مساله کار ما را کمی سخت 
کرد. به بچه ها تبریک و خسته نباشید می گویم. 
با تمام تــوان بازی کردند. واقعــاً اگر مقداری 
دقت می کردیم روی ســه چهار موقعیت بالای 
80درصدی که اواخر بازی داشتیم می توانستیم 
شگفتی بسازیم. در کل از نتیجه راضی نیستم. 
از تلاش بچه ها کاملًا راضی هســتم. می دانم 
شاگردانم چه پتانسیلی دارند، خداراشکر می  کنم 
که با مجموعه ای سالم کار می کنم. به تعطیلات 
می رویم و برمی گردیم. آماده می شویم برای ۶ 
فینالی که پیــش رو داریم. ۶ بازی که می تواند 

برای ما خیلی مفید باشد.
ســرمربی تیم هوادار در خصوص انتقاداتی که 
از سوی حمید مطهری و پرسپولیسی ها نسبت 
به ســبک بازی این تیم مطرح می شود، اظهار 
داشــت: کاری نداریم چه کســی سبک ما را 
می پسندد. منتظر نیستیم که کسی سبک ما را 
بپسندند، مطمئناً روشی را برای خودمان داریم 
و فوتبال خوبی را بازی می کنیم. ما می پسندیم، 

اگر کسی نپسندید برایم زیاد مهم نیست. 
وی در خصوص اینکه هــوادار امتیاز خوبی از 
پرسپولیس گرفت و شــاید این امتیازها باعث 
قهرمانی اســتقلال در پایان فصل شود، گفت: 
خواهش می کنم این موضــوع را رنگی نکنید. 

هر کسی برای موفقیت تیمش تلاش می کند. 
افتخار می کنم هوادار اســتقلال هســتم ولی 
بــه هیچ عنوان در بحــث کاری تأثیری ندارد. 
درصدی به این فکر نمی کنم چه کسی قهرمان 
می شــود و چه کســی قهرمان نمی شود. تمام 
تمرکــزم روی موفقیت تیمم اســت. در حال 
تــلاش هســتم مجموعه ایی را داریــم که تا 
الان یــک مصاحبه از آن نشــنیده اید. این تیم 
خیلی مظلوم اســت مشکلات زیادی داشتیم از 
مدیریت خواهش می کنــم ویژه تر به این تیم 

نگاه کند.

عنایتــی گفت: خیلی از دوســتان اول فصل ما 
را گزینه سقوط می دانستند دوستانی که بیشتر 
دشمن بودند. خیلی دوست داشتند رضا عنایتی 
نتیجه نگیرد ولی خدا بزرگ است. من معجزات 
او را سال قبل هم در آخرین بازی دیدم. با تمام 
توانم تلاش می کنــم و نتیجه را به خدا واگذار 
می کنم. مطمئن باشــید پاک پاک هستیم و از 
هیچ چیز نمی ترسیم. انشاالله تا آخر لیگ با تمام 
قدرت همین طور پیش می رویم تا خدای ناکرده 

حقی از کسی ضایع نشود.
سرمربی هوادار در مورد درگیری های آخر بازی 

با انتقــاد از صفحات مجازی عنوان کرد:  وقتی 
هست که من با ســرمربی حریف که در حد و 
قواره خودم باشــد صحبت می کنم، یک بحث 
دیگری اســت اما وقتی هســت که یک نفر از 
جایی بیرون می پرد و قبلًا هم هماهنگ کرده 
که از من فیلم بگیرید تا در صفحه مجازی بالا 

بیاید! خدا آخر و عاقبت ما را بخیر کند!
وی در مــورد اینکه روح الله باقری پس از پایان 
بازی رفتاری را نســبت به هواداران پرسپولیس 
داشت و آیا او این رفتار را می پسندد، گفت: خدا 
شاهد است من اصلًا ندیدم. اگر بخواهیم حاشیه 
درســت کنیم خیلی چیزها اتفــاق می افتد که 
می توانیم به سمت آن برویم. تیم من فوق العاده 
بی حاشیه است. فکر می کنم بچه های ما بدون 
منظور کاری می کنند. اصلًا ســابقه نداشته که 
بی حرمتی یا کم لطفی نســبت به حریف داشته 
باشیم. پرسپولیس تیم فوق العاده بزرگی است. 
چندیــن دوره قهرمــان لیگ بــوده این بازی 
برای شان کمی سنگین شد چون سه امتیازش 
را نگرفتنــد ولی ما تلاش مــان را کردیم و به 
عنوان یک تیم خوب توانســتیم امتیاز بگیریم 
ولی از نتیجه راضی نیستم. واقعاً اگر تمرکزمان 
را مخصوصاً از دقیقه 80 تا 95 بیشتر می کردیم 

می توانستیم از این بازی امتیاز خوبی بگیریم.

تساوی ناامیدکننده پرسپولیس برابر یک استقلالی

 تعارف جام به رقیب
تیم فوتبال پرسپولیس که برای نگه داشتن 
کورسوی امید رسیدن به قهرمانی در لیگ 
نیاز  هوادار  برابر  پیروزی  به  یکم  و  بیست 
داشت با توقف بدموقع برابر این تیم شانس 

خود را به حداقل رساند.
و  بیست  هفته  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
امروز  شامگاه  برتر  لیگ  رقابتهای  چهارم 
دیدار  با  دقیقه   20:45 ساعت  از  و  دوشنبه 
ورزشگاه  در  پرسپولیس  و  هوادار  های  تیم 
دیدار  این  که  شد  پیگیری  تهران  پاس 
پربرخورد با تساوی بدون گل به پایان رسید 
تا سرخپوشان برابر تیم رضا عنایتی مهاجم 
امتیاز  دو  و  شوند  متوقف  استقلال  سابق 

حیاتی را از دست بدهند.
نیاز  دیدار  این  امتیاز  به سه  که  پرسپولیس 
محمدی  گل  یحیی  البته  و  داشت  حیاتی 
را به علت اخراج در دربی تهران به همراه 
فرشاد  گوهری،  احمد  ترکیب  با  نداشت 
سعید  اسدی،  رضا  نعمتی،  علی  فرجی، 
ترابی،  مهدی  شجاعی(،  علی  آقایی)5۷ 
کمال کامیابی نیا)۶5 میلاد سرلک(، احسان 
رضاییان،  رامین  پاکدل(،  حامد  پهلوان)۶5 
شرزود  و  عالیشاه(  امید  عبدی)5۷  مهدی 

تیمروف به میدان رفت.
کردند  آغاز  هجومی  را  بازی  سرخپوشان 
می  بار  دو  ابتدایی  دقیقه  پنج  همان  در  و 

توانستند دروازه حریف را باز کنند که مهدی 
با کم دقتی ضربات خود  عبدی و تیمروف 
شوت  هم   15 دقیقه  در  زدند.  بیرون  به  را 
سرکش احسان پهلوان را دروازه بان هوادار 

به سختی دفع کرد.
بعد از حملات پرتعداد سرخپوشان بازی به 
درگیری های فیزیکی و خطاهای زیاد سوق 
پایین  را  امر کیفیت فنی  پیدا کرد و همین 
آورد. با این حال پرسپولیس در دقایق پایانی 
اختیار  در  را  بازی  نبض  بازهم  اول  نیمه 
گرفت و یک بار با شوت تمیروف در دقیقه 
مسلم  که  کرد  تهدید  را  حریف  دروازه   39

حق شناس بازهم توپ را به کرنر فرستاد.

دقایق  در  پرسپولیس  که  حملاتی  وجود  با 
پایانی نیمه اول انجام داد اما نتوانست دروازه 
حریف را باز کند تا نیمه اول با تساوی بدون 

گل به پایان برسد.
متفاوت شروع شد و هر چند  اما  نیمه دوم 
پرسپولیس بازهم برای رسیدن به گل تلاش 
می کرد اما دفاع خوب و کم اشتباه هوادار و 
عملکرد خوب دروازه بان این تیم اجازه نداد 
سرخپوشان به گل برسند. در دقیقه ۷5 این 
باز شدن  آستانه  تا  پرسپولیس  دروازه  دیدار 
هم پیش رفت اما احمد گوهری با واکنشی 

تماشایی مانع از باز شدن دروازه شد.
پرسپولیس که سرمربی خود را روی سکوها 

می دید در دقایق پایانی بازهم هجومی شد 
تا بتواند با زدن یک گل سه امتیاز این دیدار 
را بگیرد اما هر چه سرخپوشان زدند دروازه 
بان هوادار دفع کرد تا سرخپوشان به یکی 
از ناامیدکننده ترین تساوی های این فصل 
خود دست پیدا کنند و فاصله امتیازی خود با 

صدر جدول را بیشتر کنند.
دیدار  در  بتواند  استقلال  که  صورتی  در 
پیروزی  به  پیکان  برابر  شب  شنبه  سه 
امتیاز   8 را  پرسپولیس  با  خود  فاصله  برسد 
خواهد کرد و شانس خود برای قهرمانی را 
تا حدودی زیادی به قعطیت نزدیک خواهد 

کرد.
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این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

کاربردی تر شدن فناوری واقعیت افزوده در خریدهای مجازی به همت استارت آپ ها؛

مثل »آرنولد« عینک متناسب با چهره تان را انتخاب کنید!
اگــر به دنبال خرید اینترنتی عینک هســتید و درعین 
حال دوست دارید عینک به اصطلاح روی صورت شما 
بنشــیند و چهره ای »آرنولدی« پیــدا کنید، از فناوری 

واقعیت افزوده برای خرید عینک غافل نباشید!
زندگی بشــر از گذشــته تا به امروز، مدام دستخوش 
تغییرات مختلفی بوده اســت. باوجود توسعه سریع علم 
و فناوری، همه گیری بیمــاری کووید 19 و ناتوانی در 
کنترل کامل این بیماری نشــان داد که انســان قرن 
بیســت و یکمی هنوز با موانع و محدودیت های زیادی 
روبرو اســت؛ کرونا با همه بدی ها و ســختی هایی که 
برای مردم ایجاد کرده اســت، امــا در عین حال مثل 
کاتالیزور عمل کرده و روند تغییرات زندگی انســان ها 
را سرعت بخشــیده است.تحولات حوزه فناوری، قطعاً 
نقش انکارناپذیری بر زندگی انسان در این مدت داشته 
اســت. همانطور که در طی این دو سال، دانش آموزان 
و دانشــجویان به شــیوه آموزش مجازی تقریباً عادت 
کرده انــد و این انتظــار وجود دارد که شــیوه آموزش 
ترکیبی )حضوری- مجازی( در دوره پســاکرونا ادامه 
داشــته باشد، حالا اغلب مردم به این باور رسیده اند که 
تهیــه کالا و خدمات مختلف از طریق اینترنت، علاوه 
بر تضمین حفظ ســلامت، از لحاظ اقتصادی )کاهش 
هزینه های رفــت و آمد و صرفه جویــی در وقت(، به 
صرفه و عقلانی تر است.بررسی شیوه خرید مردم طی 
دو سال اخیر نشان می دهد، اگرچه هنوز گروهی ترجیح 
می دهند تا با همان شــیوه های سنتی یعنی حضور در 
فروشــگاه ها و مراکز خرید، کالای مــورد نظر خود را 
خریــداری کنند، اما در عین حــال، تمایل مردم برای 
خرید اینترنتی نســبت به گذشــته بســیار بیشتر شده 
اســت و این رغبت بخصوص در شــرایط سخت یک 
سال نخست شروع همه گیری بیماری و قرنطینه های 

اجباری، بیشتر دیده می شد. 
به نظر می رســد اگرچــه در این روزهــای کرونایی، 
خریدهای اینترنتی رونق زیادی گرفته، اما خرید بعضی 
کالاها از جمله عینک، ریســک زیادی دارد و شاید به 
نوعی، مثل خرید هندوانه در بسته باشد! شاید شما هم 
مثل ما و البته اعضای این تیم استارت آپی جوان، خرید 
مجازی عینک را تجربه کرده باشید. عینکی که ظاهر 
آن را روی صورت فرد دیگری می بینید و می پسندید، 
بعد به صورت اینترنتی و بدون پُروو خریداری می کنید، 
شــاید اصلًا متناســب با حالت صورت شــما نباشد و 
اینجاســت که به خودتان قول می دهید که قید خرید 

اینترنتی بعضی از کالاها را بزنید. 
اما به قول معروف، هر کاری یک راهی دارد.

 تغییرات فناوری در این چند ســال اخیر و بخصوص 
در روزگار دســت و پنجه نرم کردن با کرونا چنان زیاد 
بوده که شــیوه های خرید را هم دستخوش تغییر کرده 
اســت. امروزه مردم می توانند با استفاده از فناوری های 
پیشــرفته ای مانند واقعیت افزوده )AR(، پوشــاک را 
به صورت مجازی پُروو کرده یــا حتی مبلمان، فرش 
و اثاثیــه منزل را به صورت مجــازی در محیط منزل 

چیدمان و سپس نسبت به خرید آنها اقدام کنند. 
حالا این بار جمعی از مهندســان و پژوهشگران جوان 
کشــور در قالب یــک تیم اســتارت آپی دور هم جمع 
شــده اند و ایده خلاقانــه ای را در حوزه فروش عینک 
با اســتفاده از واقعیت افزوده )AR( عملیاتی کردند که 
به شــما امکان پُروو مجازی عینک روی صورت تان را 

پیش از خرید فراهم می کند. 
ســبحان عابدین نژاد، فعــال اســتارت آپی و بنیانگذار 
استارت آپ »پریفما«، از استارت آپ های ساکن در مرکز 
نوآوری علوم انسانی و اجتماعی دانشگاه شهید بهشتی، 
درباره زمینه شکل گیری فعالیت این استارت آپ گفت: 
 Augmented( توانســتیم فنــاوری واقعیت افــزوده
Reality( را با مغازه ها “Retail Shop” ترکیب کنیم 
تا یک پلت فرم برای فروش آنلاین محیا کنیم. واقعیت 
افــزوده، پلی میان دنیای مجازی و حقیقی اســت؛ به 
وســیله دســتگاه های مجهز به وب کم بر بســتر این 
فناوری می توان یــک کالا را به صورت مجازی مورد 
بررسی قرار داد. تیم ما در زمینه عینک فعالیت می کند، 
افراد می توانند عینک های در دســترس را بدون هیچ 
محدودیتی روی صورت خود )به شکل مجازی( پروو و 

سپس اقدام به خرید کنند.
تشکیل تیم نسبت به مشکلات مالی ارجحیت دارد

سیری ناپذیر بودن انسان ها باعث می شود تا همواره به 
دنبال کشف راهکارهایی باشد که زندگی را آسان ن تر 
می کند. پس از انقلاب صنعتی، بشر به این باور رسید، 
می توان زندگی راحت تر و بهتری داشــت و از زمان به 
بعد در این مسیر گام برداشت. این روزها، روند جهانی 
شــدن و توسعه شــرکت های بزرگ فناوری محور در 
عرصه جهانی باعث شــد تا به یک الگوی مهم برای 

فضای کسب و کار استارت آپی ایران تبدیل شوند.
عابدین نــژاد درباره شــکل گیری ایده خــود گفت: در 
وهله نخست، تصمیم داشتم که در حوزه لوازم خانگی 

فعالیــت کنم تا بــا تکنولوژی واقعیت افــزوده بتوانم 
وسایل را در خانه ها جانمایی کرد ولی گستردگی لوازم 
خانگی باعث شد تا از ورود به این حوزه منصرف شوم. 
بــه همین دلیل دامنه فعالیتــم را محدودتر کردم و به 
کالاهای شــخصی تر مثل عینک وارد شــدم. الگوی 
خارجــی در ارتباط با فعالیت ما وجــود دارد، برخی از 
برندهای خارجی در زمینه فروش فعالیت می کنند اما با 
فعالیت ما فاصله بسیاری دارند؛ در حقیقت فعالیت این 
شــرکت ها واقعیت افزوده نیست. همچنین یک تجربه 
شــخصی، من را برای ورود بــه واقعیت افزوده ترغیب 
کرد. در زمان پیک چهــارم کرونا به خرید عینک نیاز 
داشتم، هزینه زیادی برای خرید عینک پرداخت کردم 

اما عینک با صورتم تناسب نداشت.
به گفته عابدین نــژاد، زمانی که با دوســتانم تصمیم 
گرفتیم وارد حوزه اکوسیســتم استارت آپ ها شویم؛ از 
همان نقطه شــروع تا به امــروز، چالش های متعددی 
را پشــت سرگذاشــته ایم. تشــکیل یک تیم، یکی از 
بزرگ ترین دغدغه ها اســت. نگران این موضوع بودیم 
کــه اعضای تیم دارای ویژگی های اخلاقی مشــترک 
نباشــند. معتقدم تشــکیل یک تیم منســجم اولویت 
بیشــتری دارد و پــس از آن مشــکلات مالی مطرح 
می شــود. این احتمال وجود دارد که یک فرد توانایی 
فنی داشته باشــد، اما از نظر اخلاقی نتواند با یک تیم 
کار کند. بــا چنین فردی نمی تــوان کار کرد چرا که 
مشکلات زیادی به وجود می آید. استارت آپ ها در آغاز 
کار بنیه مالی ندارند بنابراین باید همدلی میان اعضای 
تیم وجود داشته باشد تا یک کار را پیگیری کنند تا در 

آینده دور یا نزدیک نتیجه حاصل شود.
نیاز به حمایت مالی بیشتری داریم

نکته مهم این اســت که استارت آپ ها به دلیل ساختار 
خود بــا چالش های متعــددی روبرو هســتند. مراکز 
نوآوری دانشــگاه ها می توانند محفلی برای حمایت از 
این اکوسیســتم باشد تا بخشــی از مشکلات پیش رو 
حل شود. این فعال اســتارت آپی گفت: دانشگاه شهید 
بهشــتی، فضایی برای دفتــر در اختیار مــا قرار داد. 
حمایت های مالی دانشــگاه خوب بود اما انتظار داریم  
میزان حمایت های مالی بیشتر شــود. حمایت مالی و 
منتورینگ، بزرگ ترین حمایتی است که استارت آپ ها 
می توانند از آن برخوردار شــوند. از زمان شروع فعالیت 
تا به ایــن لحظه، نیاز به فضای بزرگ تر را احســاس 
نکرده ایم. به طور قطع، هنگامی که اســتارت آپ ها  به 

بلوغ برســند نیاز به مکانی بزرگ تر دارند. مبلغ برآورد 
شــده برای صفر تا 100 فعالیت ما حدود 900 میلیون 
تومان برآورد شده اســت. بخش اعظمی از فعالیت ها 
با دانش فنی اعضای تیم انجام می شــود؛ اگر برخی از 
فعالیت ها را برون ســپاری کنیم، به مبلغ بیشتری نیاز 

داریم.
شناسایی دقیق بازار اهمیت دارد

فعالان اکوسیستم استارت آپ مدعی هستند راه اندازی 
یک استارت آپ نسبت به گذشــته آسان تر شده اما به 
همان میزان احتمال شکســت یک کسب و کار هم در 
این فضا افزایش یافته که پایداری یک تیم استارت آپی 
را دشــوار می کند. عدم شناســایی بازار و جامعه هدف 
می توانــد به فعالیت اســتارت آپ ها پایــان دهد؛ این 
موضــوع یکــی از بزرگ ترین چالش هایی اســت که 

استارت آپ ها با آن مواجه هستند.
شناســایی دقیق بازار هدف و مخاطبان از پارامترهایی 
اســت که موفقیت یــک تیم اســتارت آپی را تضمین 
می کند. اگر اعضای یک تیم اســتارت آپی می خواهند 
به موفقیت برســند، باید طرح جامعی از کســب و کار 
خود داشته باشــند تا بر اســاس الگوهای ارائه شده، 
شتاب دهنده ها برای حمایت از آنها گام بردارند. پتانسیل 
درآمدزایی یک استارت آپ به شناسایی دقیق از بازار و 
نیازها وابسته اســت؛ یعنی هرچه میزان شناسایی بازار 
هدف و مخاطبان جامع تر باشــد، دستیابی به موفقیت 

ممکن تر می شود.
رضا لواسانی، از دیگر بنیانگذاران این استارت آپ درباره 
شناسایی بازار و نیاز مخاطبان گفت: یکی از مشکلات 
خرید اینترنتی این است که سفارش با کالای دریافتی 
مغایرت دارد. همچنیــن در خریدهای اینترنتی امکان 
لمس و بررســی کالا از نزدیک برای مشــتری وجود 
ندارد. مشــتریان را از دو وجه می توان بررســی کرد، 
نخست کسانی که به خرید اینترنتی علاقمند هستند و 
با استفاده از فناوری موجود می توانند با اطمینان خاطر 
بیشتری به خرید خود ادامه دهند. در مقابل این گروه، 
برخی هم هیچ اعتمادی به خرید اینترنتی ندارند؛ شاید 
با اســتفاده از بســتر فناوری بتوان این افراد به خرید 
اینترنتی علاقمند کرد. بررسی ها نشان می دهد، حدود 
3 درصد کالاهایی که به صــورت اینترنتی خریداری 
شــده اند، مرجوع می شوند. ما جزو محدود شرکت های 
ایرانی هستیم که در حوزه واقعیت افزوده )AR( فعالیت 
می کنیم. تصمیم داریم که دســتبند، کلاه، پوشاک را 

هم به کالاهای خود اضافه کنیم. شرکت های بزرگ در 
حال توسعه این فناوری هستند. فناوری واقعیت افزوده 
)AR( هنوز به بلوغ نرســیده است تا تناسب یک لباس 
را با بدن مقایســه کند. این احتمال وجود دارد که تا 5 

سال آینده چنین فناوری توسعه پیدا کند.
اولین راهکار، پاسخ قطعی نیست

در میان دنیــای پُر هیاهوی اقتصاد ایران، کســب و 
کارهــای نوپای زیادی فعالیت می کنند و توانســته اند 
به برخی از اهداف خود دســت یابند. اگرچه پیش بینی 
حیات استارت آپ ها سخت است اما بازهم تجربه هایی 

دارند که به واقعیت بسیار نزدیک است.
لواسانی به دانشجویان علاقمند توصیه می کند: به طور 
قطع، دانشــجویانی که تمایل به فعالیت در اکوسیستم 
اســتارت آپ دارند با چالش هایی روبرو هستند. توصیه 
می کنم، به ســراغ واضح ترین جواب ممکن نروند. این 
احتمال وجود دارد که پاسخ های ابتدایی خیلی دم دستی 
باشــد، اما با بررسی بیشتر به پاسخ بهتر خواهند رسید 
که مقرون به صرفه تر و با ارزش آفرینی بیشتر باشد. من 
از تجربه شــخصی خود می گویم، هنگامی که تصمیم 
به طراحی بســته بندی خود گرفتیم، همان بسته های 
کلاسیک رایج را مدنظر داشــتیم، اما با بررسی بیشتر 
توانستیم به بســته بندی ارزان تر که جذابیت بیشتری 

برای مشتری داشته باشد، دست یابیم.
اشتغال در دوران تحصیل سودمند است

ســودای اشــتغال، یکــی از موضوع هایی اســت که 
دانشــجویان در ذهن خود پرورش می دهند. اگر پای 
درد دل دانشــجویان بنشــینیم، همگی از آینده مبهم 
خود ابراز نگرانی می کنند. اشــتغال؛ یکی از مهم ترین 
مشکلاتی است که پیش روی دانشــجویان قرار دارد. 

دانشــجویان همواره از دســترس نبودن موقعیت های 
شغلی انتقاد می کنند یا روی به مشاغل کاذب در دوران 
تحصیل می آورند. اکوسیســتم استارت آپی می تواند نه 
تنها اشــتغال در دوران تحصیل را برای دانشــجویان 
فراهم کند، بلکه این اشتغال می تواند با رشته دانشجو 

مرتبط باشد.
 محمدحســین لطفی زاده، یکی از اعضای دانشجوی 
این تیم اســتارت آپی در همین رابطه می گوید: اشتغال 
مرتبط با رشته در زمان تحصیل به دانشجویان کمک 
خواهد کرد. ایــن موضوع نه تنهــا در زمان تحصیل 
سودمند اســت، بلکه کمک شایانی برای ورود به بازار 

کار در آینده هم محسوب می شود.
این دانشجو درباره مشکلات استارت آپ ها گفت: برخی 
از استارت آپ ها به سراغ فناوری روز دنیا می روند، ولی 
برخی از این فناوری ها به اندازه کافی رشــد نکرده اند. 
ایــن موضوع باعث می شــود کــه در پیاده ســازی با 
مشکلاتی مواجه شــوند. هنگامی که یک فناوری به 
بازار معرفی می شــود، نسبت به فناوری های قدیمی تر 
کمتر مورد اقبال قرار می گیرند. فرهنگ ســازی برای 

استفاده از فناوری های نوین یکی از مشکلات است.
به طــور قطع فعالان اکوسیســتم اســتارت آپی مثل 
بســیاری از گروه های اجتماعــی و صنوف مختلف از 
دولت خواســته هایی دارند تا زمینه رشــد و شکوفایی 
بیشــتری داشته باشــند. به گفته لطفی زاده، علاوه بر 
حمایت هــای مالــی باید زمینه برخــورداری از کمک 
مشــاورانی که این مسیر را طی کرده اند برای تیم های 
فعال در اکوسیستم استارت آپ فراهم باشد. افرادی به 
اســتارت آپ ها معرفی شوند تا بتوان از دانش و مهارت 

آنها استفاه کرد.


